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Konec II. světové války v obci Březolupy
V letošním roce slavíme 70. let od 

konce II. světové války i osvobození naší 
obce příslušníky rumunské královské ar-
mády. Při této příležitosti jsem si dovolil 
zpracovat, s využitím historických pra-
menů, článek o této významné události. 

Využil jsem zápisy z Kroniky obce 
Březolupy z let 1928-69, která je uložena 

Při slavnostním položení věnců k 70-sátému výročí osvobození naší obce se u zrekonstruo-
vaného památníku obětem II. světové války rozhodlo důstojně uctít památku našich osvo-
boditelů a také obětí z řad obyvatel naší obce více než dvacítka osob. Čestnou stráž (stafáž) 
zajistili členové aktivních záloh armády ČR.  Děkujeme.

ve Státním okresním archívu v Uherském 
Hradišti, dále pak osobního vyprávění pa-
mětnice z doby osvobození naší vesnice paní 
Marie Lysoňkové a dalších regionálních pe-
riodik, z nichž jsem čerpal zejména infor-
mace o postupu osvobozujících vojsk.  

  
 Pokračování na str. 20
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Slovo na úvod
Vzájemná ohleduplnost lidí mezi sebou, ale také k okolnímu světu ( např. k životnímu 

prostředí apod. ) je dle mého názoru jeden ze základních znaků civilizovaného člověka. 
Bohužel se mi zdá, že vzájemná obyčejná lidská ohleduplnost se mezi námi jaksi vytrácí. 
Jako by ve „zlidovělém“ sloganu z dob bývalého režimu: “Kdo nekrade, okrádá svou rodi-
nu“ někdo vyměnil  sloveso „nekrade“ za „je ohleduplný“.

Jinak si totiž nedovedu vysvětlit stále více a více případů z praxe, kdy se množí sou-
sedské,  ale třeba také rodinné spory, které mají, dle mého, obzvláště velký dopad na 
psychiku lidí a také jejich následné chování nejen k rodinným příslušníkům, ale také ke 
svému okolí. Jakoby úsloví „ Můj dům, můj hrad“, „Po mně potopa“  či dokonce i “Stůj 
nebo střelím“  stále více a více promlouvaly do našeho života  a našeho chování.

Co nám brání pokojně pustit souseda jednou, dvakrát ročně přes náš pozemek k jeho 
hraniční  štítové zdi, aby si ji opravil? Co nám brání okřiknout třeba cizí dítě, pokud tropí 
na veřejnosti něco nedůstojného? Co nutí dnešní mládež např. sedět na lavičkách na opě-
rátku s nohama ( resp. špinavýma botama ) na sedací části? Co nutí někoho, aby šel třeba 
do parku se záměrem polámat tam stromek či shodit dopravní značku do potoka? Co nutí 
třeba i dospělého člověka projít obci, ale také sousedovi, po čerstvém betonu? Co nutí 
různé šmejdy  zazvonit u našich rodinných domů již se záměrem, že nás nebo naše blízké 
budou chtít okrást? Co nutí malého prcka zakřičet na obecní zaměstnance udržující dět-
ské hřiště místo pozdravu: „Vy blbouni, co tu zase chcete“? Co nutí řidiče jedoucí centrem 
naší obce ( a nejen v centru, ale i v jiných zastavěných částech obce ) sice povolenou, ale 
ve vztahu k technickým parametrům místní komunikace, k frekvenci pohybu a skladbě  
obyvatel ( kolem školy např. děti ) a rozhledovým poměrům nebezpečnou rychlostí ? To 
jim v tom posledním případě stojí těch pár ušetřených vteřin či možná jen desetin vteřin 
za takovéto zvýšení  pravděpodobnosti ohrožení svého okolí ?

Já bych měl jednu odpověď. Prostě se máme „dobře“ a jaksi zapomínáme na to, že 
jeden druhého potřebujeme, měli bychom se respektovat a být k sobě ohleduplní. A i 
když to není možná aktuální zrovna teď, tak někdy do budoucna tomu tak jistě bude.  
Vzpomeňme např. krizové situace jako jsou např. povodně, kdy k sobě mají lidé o hodně 
blíže než  v běžném životě.

Prostě je potřeba si uvědomit, že jednou budu ohleduplnější ke svému okolí já a to mi 
to zase snad někdy vrátí. A když ne, tak to přece vše nedělám jen z pohledu účetní „Má ti 
dát, dal“. Samozřejmě, že všechno má své hranice a nikdo po nikom nechce, aby si nechal 
na sobě štípat dříví či šel dokonce extrémně  do nějakých životních rizik jako je honění 
ozbrojeného pachatele s holýma rukama apod.. Jenom si uvědomme, že „Jak se do lesa 
volá, tak se z něj i ozývá“ platí i ve vztahu k ohleduplnosti.

Podobně je tomu i s plněním svých osobních povinností versus osobního práva. 
Spousta z nás má totiž kolikrát  „plnou hubu“ svých práv, ale jakmile se začneme bavit o 
povinnostech, jaksi nám dochází řeč a především pak samotné naše skutky.

Mějme tedy tyto skutečnosti na paměti především při výchově svých dětí, při udr-
žování alespoň základních slušných vztahů v našich rodinách či ve svém blízkém, ale i 
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širším okolí, se sousedy, na pracovištích, za volantem, no prostě  i všude jinde.
Do budoucna by se nám to snad mělo všem v dobrém vrátit. A pokud to nedokáže-

me, tak se můžeme dočkat i toho, že pivo či kafe budeme pít raději sami doma ve sklepě, 
všechny dobrovolné spolky skončí v propadlišti dějin,  zbrojní průkaz bude pro život 
téměř nezbytná výbava obdobně jako dnešní řidičák,  možná i přes den  po zazvonění u 
našich dveří budeme zvažovat, zda otevřít či nikoliv  a při téměř banální dopravní nehodě 
se může stát, že bezohledností ostatních někde vykrvácíme. 

K těmto koncům snad máme ještě hodně daleko, ale našlápnuto špatným směrem, 
alespoň dle mého, už možná i máme. Tak se snažme s tím něco všichni udělat. V této 
otázce nám všem přeji hodně štěstí.

 Ing. Petr Kukla, starosta obce

Z jednání zastupitelstva obce
Zasedání zastupitelstva obce se konalo 15.04. 2015. Zastupitelstvo schválilo: 
 prodej části pozemku p.č. 3572/1 k.ú. Březolupy pod rodinným domem č.p. 44 o 

výměře max. 11 m2 s kupní cenou 200,- Kč/m2 a dále také výprosu části pozemku 
p.č. 3572/1 k.ú. Březolupy v okolí rodinného domu č.p. 44 o výměře max. 140 m2. 

 navýšení objemu na předcházejícím zastupitelstvu vyčleněných fi nančních prostřed-
ků z rozpočtu obce Březolupy 2015 na spolufi nancování, resp. předfi nancování či 
hrazení, neuznatelných výdajů dotačního projektu „Revitalizace centra obce  Březo-
lupy – III. etapa“ v celkové výši z max. 7,5 mil. Kč na max. 11,0 mil. Kč s DPH

 Nájemní smlouvu a smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení práva majícího povahu 
služebnosti s Povodím Moravy s.p., ve věci části pozemku p.č. PK 3546/1 k.ú. Březo-
lupy u mostu Pod kaštany

 navýšení měsíční odměny za výkon funkcí neuvolněných členů zastupitelstva a to od 
1.5.2015

 prodloužení uložení fi nancí z ročního termínovaného vkladu u banky J&T ve výši 
1.010.000,- Kč s datem ukončení 23.6.2015  u banky J&T o další 3 měsíce a to formou 
„Vkladu s 3 měsíční výpovědní lhůtou“ při minimální aktuální úrokové sazbě 1,2% a 
výpovědí tohoto vkladu k 15. resp. 31.10.2015

 souhrn posledních rozpočtových změn (opatření) schválených radou obce - rozpoč-
tové opatření č. 01/2015 

Vážení občané, i Vy se můžete podílet na obsahu a podobě dalších zpravodajů. Pokud máte 
zájem přispět k vydávání zpravodaje článkem, svými postřehy či inzercí, kontaktujte vyda-
vatele – Obec Březolupy ( obec@brezolupy.cz ) tel 572 580 116. Zpravodaj vychází 4 krát za 
rok s nákladem 400 výtisků, grafi cká úprava a tisk Petr Brázda – vydavatelství Břeclav, pro-
dej obchodní síť v obci Březolupy. Neprošlo jazykovou úpravou. Archív zpravodajů můžete 

nalézt na www.brezolupy.cz . 
Autorem většiny fotek v tomto zpravodaji jsou Marek a Jiří Michalíkovi. Děkujeme
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 fi nanční návratný příspěvek ve výši 50.000,- Kč panu Aloisi Maršálkovi nar. 
28.08.1959, bytem Březolupy č.p. 499, 687 13, resp. panu Maršálkovi (IČ: 40439917), 
na pořízení traktoru k využití i pro zimní údržbu na místních komunikacích

 pověření fi nančního výboru zastupitelstva obce kontrolou investičních akcí realizo-
vaných v roce 2014: „Dopravní stavby Březolupy, 2013, SO 103 – Chodník u parku“ 
+ „Chodník u KONY servisu, Březolupy“

 změnu rozpočtu obce – rozpočtové opatření č. 2/2015

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
 zprávu o činnosti rady od minulého veřejného zasedání
 informace o stavu investičních resp. dotačních a projekčních akcí: ZTV  Remíza, 

ČOV II.etapa, Bytový dům Za ohradů ( BDZO ), průmyslová zóna ČOV ( PZ ČOV 
),  ROP dětská hřiště ( SDI_RZM), Podnik. inkubátor řemesel v rámci průmyslové 
zóny ČOV ( PIŘ_PZČOV ), Polní cesty a protierozní opatření (PC+PEO+IP) Topol-
ná-Březolupy 2012, ROP revitalizace centra obce 2012, Dopravní stavby Březolupy 
2013 ( DS 2013 ), DS 2014, kanalizace pod MK Žleby a Kozina, modernizace IT 
a multimediálního vybavení knihovny, posunutí sloupů VN podél PC Šraňky, Re-
vitalizace centra III.etapa, Rozšíření separace bioodpadů, Polní cesty, stromořadí a 
interaktivní prvky (PC+STR+IP)  Chrástka, modernizace školní družiny.

V květnu 2015 byly dokončeny práce na realizaci dotačního projektu  podpořeného Regio-
nálním operačním programem pod názvem „Revitalizace centra obce Březolupy 2012“. Cel-
kové náklady se vyšplhaly na téměř 3,35 mil. Kč, přičemž dotace činí přibližně 2,3 mil. Kč. 
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Rada obce se zabývala zejména zpracováním záměrů na další období, přípravou inves-
tičních akcí, kontrolou realizovaných investičních akcí, řešením žádostí a podnětů od 
občanů i místních organizací a přípravou podkladů pro jednání zastupitelstva.

Z dalších činností mimo záležitostí schválených na zastupitelstvu vyberu následující:
 Rada obce vybrala na „Realizaci výběrového řízení na dodavatele stavby Revitalizace 

centra Březolupy - III. etapa.“ f. IS Projekt, s.r.o. Uherský Brod s nejnižší nabídkovou 
cenou 56 870,- Kč s DPH při realizační ceně díla do 6 mil.  a 75 020,- Kč s DPH při 
realizační ceně díla nad 6 mil.   

 Rada se seznámila s předloženou zprávou o fi nanční kontrole místní složky TJ SO-
KOL Březolupy za rok 2013. Rada zprávu vzala na vědomí a souhlasí s uvedeným 
závěrem a doporučením ve zprávě.     

 Rada schválila vzhledem k výhodnosti nabídky na dodávku a montáž venkovních 
fi tnes prvků za podpory nadačního fondu „Nadace správného životního stylu“ ob-
jednání 4 prvků + 1 bonusový u f . COLMEX s.r.o. Praha, za cenu včetně dopravy, 
montáže a DPH cca do 100 0000,-Kč. Prvky jsou již namontovány u dětského hřiště 
za halou. 

 Rada obce vybrala na  „Realizaci společné projektové dokumentace pro stavební po-
volení a pro provádění stavby včetně autorského dozoru na akci Polní cesty, stromo-
řadí a interakční prvky Březolupy 2015“ f. Ing. Radek Jaroš s nejnižší nabídkovou 
cenou 223 800,- Kč bez  DPH.   

 Rada schválila objednání realizace přístřešku nad zadním venkovním schodištěm u 
budovy MŠ  f. Ing. Radomil Pavelka Březolupy v ceně do 20 000,-Kč bez DPH.  

 Rada schválila objednání laboratorních zkoušek recyklovatelného materiálu vytěže-
ného při rekonstrukcích MK ( Žleby, Kozina a v rámci Revitalizace centra obce - III. 
etapa ) u f. EPS, s.r.o. Kunovice v ceně do 20 000,-Kč s DPH včetně odběru vzorků. 
Cílem je ověřit ekologickou nezávadnost materiálu a možnost jeho použití při opra-
vě polních cest v okolí obce.

 Rada obce souhlasí s objednáním vizualizace výsadby stromů podél místní komu-
nikace Dědina u Ing. Arch Špillera, Březolupy ( v ceně max. 5.000,- Kč + DPH ) a to 
ve spolupráci s projektantkou Ing. D. Hubáčkovou. Vizualizace je již hotova a bude 
předložena občanům k vyjádření se  k výsadbě stromů. 

 Rada rozhodla vyhlásit na podzim letošního roku výběrové řízení na restaurování 
sochy Sv. Jana Nepomuckého. Výběr dodavatele je další z podmínek na podání žá-
dosti o dotaci z fondu kultury Zlínského kraje.  

 Rada schválila objednávku pomníku rodiny Moučkovy a k realizaci vybrala f. Martin 
Trčka s cenou 14 700,-Kč. Zároveň rada odsouhlasila stříbrné písmo a motiv mlýna. 
Pomník je již realizován, hrob rodiny je umístěn vpravo za hlavní vstupní branou na 
hřbitov.   

 Rada schválila objednání realizace hloubkové regenerace umělého povrchu tenisové-

Z práce rady obce:
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ho kurtu u f. Jiří Řezník Březolupy  s cenou max. 77,-Kč/m².  
 Rada schválila záměr na odkup pozemku p. č. 5357, v jehož sousedství je na obecním 

pozemku umístěno veřejnosti přístupné komunitní kompostoviště, tzv. „hnoják“.
 Rada schválila zadat výrobu pamětní schránky k umístění do rekonstruovaného pa-

mátníku padlých v ceně do 3 000,-Kč s DPH. 
 Rada schválila fi nanční příspěvek max. 35,-Kč/osobu na občerstvení pro vystupující 

i nacvičující (cca 250 osob) na pódiovou přehlídku skladeb, pořádanou TSS Pohoda 
v květnu v Březolupech. 

 Rada z předložených nabídek vybrala na realizaci pevného horizontálního sluno-
lamu Alaris UMBRA 100 nad okna jídelny MŠ f. PELZ CZ s.r.o. Zlín-Malenovice s 
cenou 30 747,-Kč bez DPH. 

 Rada obce vybrala na realizaci „Dodavatele stavby Rekonstrukce MK a kanalizace 
Žleby“ f. SVS CORRECT spol. s r.o.  687 12 Bílovice 176, IČO 25513141, s nejnižší 
nabídkovou cenou 6 550 232,- Kč s DPH.  

 Rada na základě splnění podmínek pro vyplacení příspěvku na rekonstrukci RD č. p. 
65 schválila jeho proplacení p. Maškovi ve výši 100 000,- Kč.            

 Rada obce provedla výběr dodavatele na realizaci výběrového řízení a na zpracování 
dokumentace k výběrovému řízení na akci „Zavedení separace a  svoz bioodpadů 
v obci Březolupy“ na realizaci výběrového řízení vybrala f. MSPRO s.r.o. Františka 

Součástí  již zmiňovaného projektu „Revicentra  2012“ byla i revitalizace parku za zdravot-
ním střediskem.
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Kokeše 1057, Hulín, IČ: 02071673 s cenou 15 000,-Kč bez DPH. Na realizaci „Zpra-
cování dokumentace pro výběr dodavatele (technické části) včetně všech příloh a její 
fi nalizace k dotačnímu projektu z OPŽP“ vybrala Ing. Michala Turečka, Veselá 223, 
Slušovice, I.Č. 49161075 s cenou 38 000,-Kč bez DPH.     

 Rada schválila ocenění prací navazujících na stavbu „Revitalizace centra obce Březo-
lupy 2012“ a provedených nad rámec projektu (navázání chodníků na vstupy k RD, 
zemní práce pro spojení ZŠ a haly datovým kabelem) v ceně 16 103,-Kč s DPH.

 Rada schválila ocenění kompletních prací a materiálu (kabel, chránička, propojovací 
skříňky, nafoukání kabelu) potřebného k propojení ZŠ a haly internetem v částce do 
15 000,-Kč + DPH.  

 Rada obce schválila objednat zpracování „Programu rozvoje obce“ u Rozvojové 
agentury Zlínského kraje v ceně 19 000,-Kč.

 Rada obce schválila novou nájemní smlouvu na VKP Lom Chrástka s místním ob-
čanským sdružením ochránců přírody ORCHIS, která navazuje na původní nájemní 
smlouvu. Nová smlouva upřesňuje předmětné pozemky po jejich přečíslování v rám-
ci Komplexní pozemkové úpravy a také respektuje nový občanský zákoník a novou 
registraci jak VKP Lom Chrástka, tak také ORCHISu.

 Rada na základě novely zákona č. 250/2000 Sb. platné od 20.2. 2015 schválila úpra-
vy v pravidlech dotačních programů poskytovaných obcí. Úpravy jsou platné pro 
všechny žádosti doručené po 20. 2. 2015.

 Rada schválila odprodej staré myčky nádobí z kuchyně ZŠ Březolupy za cenu 10 
000,-Kč. 

 Rada se seznámila s rozhodnutím č. 43/2015 Odboru architektury, plánování a 
rozvoje MěÚ Uh. Hradiště ve věci záměru statického zajištění jihozápadního štítu 
objektu podzámčí a v něm požadovaném zaměření a provedení průzkumu reliéfu. 
Rada schválila objednat restaurátorský průzkum reliéfu u p. Slováka.   

 Rada obce se seznámila s žádostmi Úřadu práce o vydání souhlasu obce (závazného 
stanoviska) ve smyslu par. 33 odst. 6 zákona č. 111/2006 Sb. o pomoci v hmotné 
nouzi, ve věci žádosti o doplatek na bydlení pro ubytované v ubytovnách na katastru 
obce. Rada obce vydala souhlasné stanovisko a pověřila obecní úřad jeho vypracová-
ním a odesláním na ÚP.       

 Rada na základě předložených nabídek vybrala pro dodávku a montáž ochranných 
sportovních sítí na dětské hřiště za školou (s cenou 42 000,-Kč s DPH) a za halou ( s 
cenou 48 303,-Kč s DPH) f. Global sport Čupa s.r.o., Frýdlant nad Ostravicí.

 Rada na základě předběžného požadavku současného nájemce části místností v zá-
mecké budově p. Farného o pronájem dalších prostor  schválila investici max. 50 
000,-Kč do renovace dalších dvou místností (opravy podlah, omítek, malby, odpadů, 
baterií apod.).  P. Farný si zafi nancuje náklady na úpravy elektrorozvodů, které  mu 
budou vráceny ve formě odečtu z nájmu během 12 až 24 měsíců, dle celkového ná-
kladu.

 Rada z předložených nabídek vybrala jako nového nájemce uvolněného bytu na BD 
Stará pošta p. Simonu O. se svým 6 letým synem v současné době bydlící v azylovém 
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domě pro matky s dětmi v tísni v Uh. Brodě. Jako náhradník byl vybrán p. Karel Š. 
v současnosti bydlící na ubytovně v kempu. Smlouva s novým nájemcem bude uza-
vřena na dobu určitou do konce roku 2015 s možností následného prodloužení až do 
konce roku 2017.

 Rada schválila příspěvek pro SSK při STSČ Březolupy na branný závod pořádaný pro 
děti naší ZŠ na občerstvení pro pořadatele a pozvané příslušníky hasičského sboru 
či policie ČR, kteří předvedli ukázky své práce. Byla schválena částka max. 40,-Kč na 
osobu pro předpokládaných cca 30 osob.

 Rada projednala “ Oznámení o zahájení územního řízení o vydání územního roz-
hodnutí o dělení pozemků v k.ú. Březolupy p.č. 1623/14 a 4096 dle GP č. 842-
54/2013 ze dne 15.3. 2013“ a schválila návrh vyjádření pro stavební úřad Bílovice 
s upozorněním především na stávající veřejně přístupnou komunikaci na pozemku 
p.č. 1623/14. 

 Rada provedla Výběr dodavatele na zajištění autorského dozoru, technického dozoru 
investora a koordinátora bezpečnosti práce projektu „Revitalizace centra obce Bře-
zolupy – III. etapa. Z předložených nabídek vybrala na zajištění autorského dozoru 

I díky příspěvku na mzdy, v rámci Veřejně prospěšných prací ( Úřad práce z prostředků 
EU ),  mohla  obec Březolupy využít zvýšenou kapacitu svých zaměstnanců  častěji i mimo 
zastavěnou část obce a v roce 2014-2015 vyčistila „svépomocí“ třešňovou alej. Dalšího, zá-
sadního, zásahu se tato lokalita dočká snad realizací dotačního projektu „Polní cesty, proti-
erozní opatření a interaktivní prvky Chrástka“. V současné době se zpracovává projektová 
dokumentace, realizace snad 2017-2020.
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f. Ing. Radek Jaroš, Lípa 347, I.Č. 72318473 s cenou 50 820,-Kč. Na zajištění tech-
nického dozoru investora vybrala f. RAVI FORESTER s. r. o., Březolupy  247, I.Č. 
04024231 s cenou 118 700,-Kč, a na zajištění koordinátora bezpečnosti práce vybrala 
f. IS Projekt s. r. o., Uherský Brod I.Č. 27744442 s cenou 50 000,-Kč bez DPH.    

 Rada se seznámila a schválila navazující stavební práce na dotační projekt Revitaliza-
ce centra obce Březolupy 2012 tzn. napojení chodníků na okolní komunikace, úpra-
va terénu a především cca 100 m2 zámkové dlažby při napojení chodníku u kostela, 
červená zámková dlažba ve vjezdech, napojení vchodů  a vjezdů  RD  realizované f. 
SDS Hluk v celkové výši 142.295,- Kč vč. DPH. Dále schválila další realizované prá-
ce tzn. vybourání betonu a dodláždění chodníku vedle školy  ve  výši 38 668,- Kč s 
DPH.

 Rada schválila podat žádost o kácení nahnutého kaštanu rostoucího v chodníku u 
mostu u dětského hřiště. Důvodem je zejména zajištění bezpečnosti chodců, kteří 
musí při obcházení kaštanu vstoupit do vozovky. Dalším důvodem je zvedání kon-
strukce vozovky kořenovým systémem stromu. 

 Rada z předložených nabídek na provedení výchovných a zdravotních řezů mladých 
stromů v parcích obce Březolupy. (cca 50 stromů do 30 let) vybrala f. Radovan Kuče-
ra U letiště 1271 Holešov I.Č. 65831811 s cenou 21 050,-Kč bez DPH.

 Rada schválila záměr a předpokládané složení týmu, (JUDr. Stanislava Hoferková, 
Mgr. Věra Polášková, p Věra Zůfalá, Mgr. Pavel Hubáček), který vypracuje podání 
přihlášky do soutěže vesnice roku 2016. 

 Rada schválila žádost o bezúplatný převod pozemků p. č. 3557/1 a 3557/2 od Úřadu 
pro  zastupování státu ve věcech majetkových na obec. Jde o  pozemky pod a v okolí 
vodoteče v zámeckém parku, na kterých má být realizován kanalizační přivaděč.

 Rada na základě individuální žádosti Římskokatolické církve Březolupy o příspěvek 
na proplacení nákladů pro přizvané přednášející na farním besedování schválila pro 
rok 2015 částku 2 000,-Kč. 

 Rada, na základě individuální žádosti o příspěvek na proplacení části nákladů na ná-
jemné za využití pozemku za pálenicí jako parkoviště pro auto-moto-burzy, potvrdi-
la platnost svého rozhodnutí z 7.4.2010 a schválila, jako příspěvek na spolupořádání 
burzy, za každou zajištěnou burzu částku 750,- Kč pro MS Březolupy a to i do dalších 
let. Vzhledem k tomu, že si MS Březolupy nevyúčtovalo tento příspěvek za burzy v 
roce 2014, bude v roce 2015 umožněno tento příspěvek čerpat celkem 4x.  

 Rada se seznámila s memorandem o spolupráci v řešení odpadového hospodářství v příš-
tím období mezi městem Zlín obcí Březolupy a EAZK, neschválila ho a doporučuje vyčkat 
na řešení odpadového hospodářství celým Zlínským krajem a ORP Uh. Hradiště.  

 Rada schválila  nabídku místním občanům na drobné palivové dříví z obecního lesa 
po první prořezávce. Občanům, kteří se do konce května přihlásili na OÚ, dříví si 
vytáhnou z lesa, zpracují a odvezou bude poskytnuto zdarma.

 Rada obce vybrala jako  „Dodavatele stavby  Revitalizace centra obce Březolupy – III. 
etapa“ f. SVS CORRECT spol. s r.o. , 687 12 Bílovice 176, IČO 25513141, s nejnižší 
nabídkovou cenou  7 210 909,-Kč s DPH. 
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 Rada schválila zveřejnění záměru na prodej, pronájem, výprosu, směnu či výpůjčku 
části obecního pozemku p.č. 3552/1 – část ( max. 550 m2 )bývalého mlýnského ná-
honu mezi zahrádkářskou kolonií a sýpkou v části obce Kozina na úřední desce. 

 Rada obce se seznámila s rozhodnutím komise pro hodnocení nabídek na realizaci 
akce „Zavedení separace a svozu bioodpadů  v obci Březolupy“ a v souladu  s roz-
hodnutím schválila jako vítěze f. Agro Trnava s.r.o. , Trnava 224, 674 01 Třebíč, IČ 
29200083 s nejnižší nabídkovou cenou 1 644 000,- Kč bez  DPH tj. 1 989 240,-Kč s 
DPH.

 Rada doporučila zastupitelstvu schválit zadání zpracování nástěnného kalendáře s 
motivy obce pro rok 2016.  

 Rada schválila a doporučila zastupitelstvu zařadit do rozpočtového opatření akci 
“Stavební údržba chodníků včetně rampy“ u mostu na silnici II/497 v části obce 
Podsedky s odhadovanou cenou 100 000,-Kč bez DPH. Důvodem je připravovaná 
stavební údržba mostu ze strany ŘSZK. 

 Na základě předpokladu vypsání výzvy v měsíci 09-10/2015  na energeticky úsporná 
opatření i pro památkově chráněné objekty schválila rada záměr na přípravu pod-
kladů pro podání žádosti o dotaci na “Energetické úspory objektu zámku “. (jedná 
se především o výměnu výplní otvorů + případně zateplení podlahy půdy zámku). 
Rada z předložených nabídek na vypracování energetického auditu včetně rozpočtu 
na úrovni pro SFŽP, který je jedním z nutných podkladů pro  podání žádosti o dotaci 
vybrala f. DEKPROJEKT s.r.o. Olomouc I.Č. 27642411 s cenou 45 000,-Kč bez DPH. 

 Rada schválila žádost p. Jakuba M. o zařazení do seznamu podpořitelných nemovi-
tostí na příspěvek na výstavbu rodinného domu v proluce obytné zástavby v již za-
síťovaném území. Výstavba bude na  pozemcích p.č. 258/2, 258/3, 3643 pod areálem 
bývalého státního statku.

 Rada z předložených nabídek vybrala jako dodavatele  „Modernizace počítačového 
vybavení v knihovně včetně výpůjčního protokolu“ f. Ing. Libor Bartas, Bílovice 12 
s cenou 48 219,-Kč s DPH a jako dodavatele výpůjčního protokolu f. LANius s.r.o. , 
Tábor Jiráskova 1775 s cenou 12 100,-Kč s DPH.   

 Rada schválila projektovou dokumentaci pro ocenění a realizaci na akci „Údržba 
polních cest  k. ú. Březolupy 2015“ a seznámila se se sdělením MěÚ UH, odboru 
dopravy, k této dokumentaci konstatující, že tyto stavební práce nepodléhají z jejich 
strany žádnému povolovacímu procesu.  

 Rada obce vybrala z předložených nabídek jako dodavatele nábytku pro projekt 
„Moderní školní družina Březolupy –dětem pro radost“   f. Petr Hejda, 687 12 Kněž-
pole 243, IČ: 72422351 s nejnižší nabídkovou cenou 348 962,-Kč s DPH. 

 Rada schválila spolupráci s VUT Brno na přípravě architektonického řešení vybra-
ných částí středu obce a jako první zadání vybrala k řešení část před restaurací U 
Zámku (autobusové zastávky), případně se začleněním prostoru zámku a podzámčí. 
Na náklady spojené s realizací (cestovné studentů, tisky, vizualizace apod.) schválila 
částku do 10 000,-Kč. ).

 Zpracoval Stanislav Bařica, místostarosta obce
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Společenská kronika
Jubilanti    červenec – září  2015   

Červenec

50 let 
Červenková Dana
Dohnalová Eva
Hubáček Jan
Janát Jaromír
Števčeková Věra 

65 let 
Šišáková Dáša

70 let 
Fajgarová Anna
Majerčák Jaroslav
Šnajdar Jaroslav

75 let
Hanáčková Josefa

80 let
Zajíček Zdeněk

85 let
Johaníková Františka
Pastyřík Stanislav

90 let
Řezníčková Marie

SRPEN 2015 

60 let
Hubáčková Anna
Korvasová Filanderová 
Dana
Vojtásková Františka

65 let
Andrýsek Lubomír

70 let
Blažková Jana
Dobeš Jiří

ZÁŘÍ 2015 

50 let
Abrhám Vítězslav
Janík Miroslav

60 let
Kostelníková Lenka

65 let
Tomáštík Josef

70 let
Hoferková Marie
Hudečková Marta
Šnajdarová Marta

75 let
Knotová Marie
Ondruška Jindřich

80 let
Žáčková Františka

Údaje o matrice zpracovala  
paní Dana Šohajková, pracovnice OÚ

eš Jiřířířířříří

75 l
KKKKK
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Březolupská knihovna
Každý rok přibližně touto dobou pro vás vybírám knihy, o kterých si 

myslím, že se hodí přibalit si je do prázdninových zavazadel a vybalit je až 
v cíli své vysněné dovolené.  A pak je otevřít třeba u vody, na kraji lesa, ve 
stínu pod jabloní nebo na písečné pláži…..

Ivanka Devátá: Co číhá za humny
Dovolená v cizině je vždycky dobrodružství. A pokud se dovedeme pořádně rozhlédnout, 

můžeme pochopit ledacos nejen o navštívené zemi a lidech v ní, ale také o sobě. Ivanka Devátá 
se kolem sebe dívat dozajista umí. V této knize líčí komické situace a rozmanitá úskalí, s nimiž 
se setkala na prázdninových cestách. Nevíte, kdo nebo co jsou jermelíky? Chcete zjistit, kolik je 
v Bulharsku hrochů? Rádi byste přišli na to, čemu se usmívá Mona Lisa? Toužíte dozvědět se, 
jaké trenýrky nosí chlapeček od Quadalquiviru? Potom neváhejte a pusťte se do čtení! Přejeme 
dobrou zábavu.

John Irwing: Dokud tě nenajdu
Dokud tě nenajdu vypráví o malém Jackovi, který spolu se svou matkou tatérkou čtyři roky 

objížděl přístavy Severního moře ve snaze najít Jackova otce. Alespoň tak to matka svému ma-
lému synovi řekla. Pak musel Jack do školy a jeho matka mu vybrala dívčí školu, do které směli 
chodit i malí chlapci. To mělo za následek předčasný rozvoj Jackovy sexuality a ve vztazích se 
staršími ženami se později rozvinula i celá jeho osobnost založená na sexu.

Na vysoké škole se Jack soustředí na rozvoj fyzické zdatnosti v posilovnách a na studentské 
divadlo, kde exceluje v ženských rolích. Následuje obrovský herecký úspěch, strmá kariéra a 
zájem mnoha žen. Ženy Jacka obletují a snaží se mu vetřít do přízně. Bere si od života vše, co 
mu nabízí. Pak zemře jeho matka a to ho přinutí najít si nový pohled na život. Částečně i proto, 
že po smrti matky zjistil pravdu. Otec před ním neutíkal, ale ze všech sil se mu snažil přiblížit. 
Jejich setkání proběhne v psychiatrické léčebně ve Švýcarsku a je srdečné, překvapivé a přátelské. 
Jack Burns, který celý život jen hrál, konečně začíná sám naplno žít.

Dan Brown: Inferno
Harvardský symbolog Robert Langdon se tentokrát ocitá v samotném srdci Itálie, aby po-

mohl vyřešit záhadu, jež je pozoruhodně propojena s jedním z největších literárních děl všech 
dob - Dantovým Peklem. Při svém tajuplném poslání se Langdon musí střetnout s neznámým, 
hrůzu nahánějícím protivníkem; proplétá se přitom nejen labyrintem fl orentských, benátských 
či istanbulských uliček, tajnými chodbami, skrytými komnatami, ale také labyrintem narážek a 
kódů. Jediná vodítka mu v jeho pátrání nabízí jenom Dantova temná epická báseň - a čas přitom 
neúprosně pádí. Až uplyne, má dojít ke katastrofě, která navždy změní celý svět.

Petra Braunová, Nina Divíšková: Nina
Životní příběh herečky Niny Divíškové. Populární herečka Nina Divíšková, kterou známe 

ze seriálů Ulice nebo Vyprávěj, svěřila svůj zajímavý životní příběh zkušené autorce Petře Brau-
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nové a vznikla tak kniha Nina. Přestože je Nina duší brněnský patriot, osud ji nasměroval jinam. 
Po studiích na DAMU působila v ostravském Divadle Petra Bezruče a poté v Praze v Čino-
herním klubu. Na divadelních prknech ztvárnila desítky zajímavých rolí, hrála v televizních 
inscenacích a objevila se i na fi lmovém plátně. Jednou z nezapomenutelných postav je matka 
hlavního hrdiny v divadelní hře a fi lmu Příběhy obyčejného šílenství Petra Zelenky. Nina je 
manželkou herce a režiséra Jana Kačera, se kterým má tři dcery. Kniha vás překvapí upřímností 
a nadhledem, s jakým Nina svůj leckdy nelehký životní běh prožila, dozvíte se, proč její pouť 
na prkna, která znamenají svět, málem skončila v druhém ročníku DAMU a jak tato křehká 
žena v nouzi dokázala obléknout montérky a stavět dům. Vyprávění je proložené úvahami je-
jích blízkých, kteří se pokusí, spolu s autorkou knihy, zodpovědět otázku, kdo je vlastně Nina 
Divíšková…

Pokud chcete letní měsíce strávit s pěknou knihou, navštivte naši březolupskou knihovnu. 
O letních prázdninách bude otevřena každé úterý od 15.00 do 18.00 hodin. Nabídku knih této 
knihovny najdete i v on-line katalogu.

Krásné letní dny vám všem přeje a na shledání se všemi v místní knihovně se těší 
                                                                                                                                                    Olga Rosíková

Zahrádkář v červnu
Sezona je v plném proudu a na zahrádce máme plno práce. 

Vyséváme, vysazujeme, ošetřujeme, ale i sklízíme větší počet ze-
leninových druhů. V této době můžeme ještě vysévat mrkev, řed-
kev, tuřín a pozdní košťáloviny. Také fazol na lusky, řepu salátovou 
a letní odrůdy salátu, podzimní pór či římský salát. Dokončujeme sklizeň reveně a 
chřestu, raných brambor, raných košťálovin. Sklízíme hrášek, cibuli zelenačku, no-
vozélandský špenát. Samozřejmě nezapomínáme i na ošetřování zeleninové zahrady. 
Vysazujeme rajčata k opoře, vyštipujeme postranní výhony a odstraňujeme spodní na-
padené listy (max. 3 najednou!) U česneku paličáku odstraňujeme květenství, avšak na 
několika rostlinách ho ponecháme, abychom zjistili, kdy se květní osa narovná, podle 
toho poznáme, kdy je vhodná doba ke sklizni. Zalamujeme listy na růžici květáku, aby 
zůstala vybělená. Záhonky okopáváme a plejeme, podle potřeby zavlažujeme přede-
vším listovou, plodovou a košťálovou zeleninu a celer. Závlaha kropením (postřikem) 
je vhodná pro košťálovou a listovou zeleninu, které vyhovuje vzdušná vlhkost, naopak 
pro plodovou zeleninu, zvláště pro rajčata, je vhodnější závlaha podmokem. Kontrolu-
jeme rostliny, abychom včas odstranili škůdce, zejména mandelinky, mšice, housenky 
běláska, můry, vajíčka na rubu listů. Chemická ochrana bude potřeba proti houbovým 
chorobám u rajčat, cibule, okurek či cukrového melounu.

Počátkem léta je již v plném květu celá řada vytrvalých zahradních květin. Jsou to 
především kosatce, pivoňky, máky, kopretiny, kakosty, šalvěje a jiné. Odstraňováním 
odkvetlých květů obvykle prodlužujeme dobu kvetení, protože umožňuje u některých 
druhů ( šalvěj hajní ) prorůstání květních výhonů, které by obvykle již nerostly. Pokud 



Březolupský zpravodaj

-16-

Jarní období ve školní činnosti žáků 
základní školy .
• Jarní období školního roku zahájili žáci jarními prázdninami. Protože byly studené, odpoví-

daly zimním, strávili je mnozí žáci na horách. 
• Jaro přivítali žáci barevnými dny. Jeden den přišli všichni do školy v barvě žluté, další den v 

různých proužkovaných částech oděvů. Komise vytvořená z žáků vyhodnotila vítězné jednot-
livce i třídy. Vítězové byli odměněni sladkostmi. 

• Žáci 6.ročníku zahájili projekt Finanční gramotnost. Seznámili se s pojmy vlastnictví, ma-
jetek, hospodárnost, zboží, měna, peníze, platidlo, bankovní účet atd. Pokračovat budou v 
dalším ročníku.

• Žáci 8.ročníku absolvovali zoologickou exkurzi do ZOO Lešná, v rámci volby povolání se 
zúčastnili výukového programu na Úřadu práce v Uherském Hradišti. 

• V měsíci dubnu proběhly přijímací zkoušky žáků na střední školy. Žáci napsali na přihlášku 
dvě střední školy. Na první napsané škole vykonali zkoušku. Podle výsledků zjistili umístění 
na obou školách, na které se přihlásili. Do týdne se museli rozhodnout, na kterou školu chtějí 
nastoupit. Pak na vybranou školu zaslali zápisový lístek.  

• V rámci dne Země se žáci 2.stupně prošli jarní přírodou okolí Březolup, pozorovali jarní 
rostliny, stromy, probouzející se hmyz. Žáci 1.stupně se zúčastnili přírodovědného programu 
Vůně medu.V programu se seznámili se včelami a způsobem jejich života. Řekli si, co pro nás 
všechno dělají, a jak jsou užitečné. Ukázali si, jak to vypadá v úle, jaký je rozdíl mezi dělnicí, 
trubcem a včelí matkou, co je superorganizmus. Povídali si, co je a kde se bere med, včelí vosk, 
propolis. Dozvěděli  se o zajímavé komunikaci mezi včelami a rozdělení práce ve včelstvu. 
Součástí programu byla ukázka skutečného úlu a reálných včelařských potřeb, ochutnávka 
medu, hry, výrobek.

je delší dobu sucho, nelze se vyhnout zálivce ani na okrasné zahradě. Podstatné je, aby 
byla dostatečně vydatná s odstupem několika dní než aby byla každodenní. I dřeviny 
jsou již v plné vegetaci a je vhodná doba na řez choulostivých dřevin, jako jsou břízy, 
javory nebo peckoviny. Provádíme i řez trvalých listnatých živých plotů. Pravidelně 
sečeme trávník a provádíme i jeho přihnojení. Pozor, nehnojíme když je sucho, a za 
denního úpalu. 

V ovocné zahradě již sklízíme jahody a to nejlépe v dopoledních hodinách. Plísní 
napadené plody ihned odstraňujeme. Sklízíme zralé třešně a první višně. Velké koruny 
třešní je možné během sklizně řezem sesadit na vhodné rozvětvení. Odřezané větve pak 
z korun opatrně spustíme a na zemi je tak můžeme pohodlně obrat. U přeroubovaných 
stromů kontrolujeme ujmutí roubů a vylamujeme nepotřebné letorosty. Jestliže jsou 
rouby dobře přirostené, povolujeme roubovací pásky. Provádíme udržovací řez ořešá-
ků. Odstraňujeme suché a nemocné větve. Redukujeme větve, které zasahují do staveb 
či drátů.        

 Váš přítel Zahrádkář
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• Bílovická laťka – soutěž ve skoku vysokém. Kadlčík Přemysl zvítězil ve své kategorii s výko-
nem 140cm, Mizera Josef obsadil 3. místo s výkonem 130cm , v jiné kategorii Stuchlíková 
Veronika obsadila 2. místo s výkonem 130cm  a Střítežský Vít 3. místo s výkonem 155cm 

• Ve Starém Městě se konal Mc Donaldś  Cup, kterého se zúčastnili chlapci – fotbalisti 1. stup-
ně.

• Několik žáků se zapojilo do výtvarné soutěže EX LIBRIS 2015, kterou vyhlásila knihovna 
Bedřicha Beneše Buchlovana . 

• V rámci 70. výročí ukončení 2. světové války se žáci 2. stupně vydali do  Osvětimi, kde je če-
kala 3,5 hodinová prohlídka nejhoršího nacistického koncentračního tábora – návštěva obou 
objektů. 

• V měsíci dubnu proběhlo na naší škole testování žáků 3., 5., 7. a 9. ročníku. Testy byly z čes-
kého jazyka, matematiky a všeobecných znalostí.

• Žáci, kteří rádi řeší Sudoku se přihlásili do okresního kola Sudoku, které se konalo v Uher-
ském Hradišti. Z mladších  žáků si nejlépe  vedl Bilavčík Roman. Další zúčastněné byly Pekto-
rová Bára, Slezáková Kristýna a Kročilová Natálie. Ze starších žáků Sudoku řešili Kovačíková 
Michaela, Kuklová Kateřina, Andrýsek Zdeněk a Zábojník Martin. 

• Další matematická soutěž byla Matematický klokan, do které se zapojilo 38 žáků 1.stupně a 
všichni žáci 2.stupně. V nejmladší kategorii byli nejlepšími řešiteli Pektor David, Bachan Voj-
těch, Hubáčková Tereza, Harsa Michal a Baťa Denis. Nejlepšími řešiteli ve střední kategorii 
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byli Žák Martin, Šimíková Jana,  Kuklová Kateřina, Procházka Václav a Kalinová Viktorie.V 
nejstarší kategorii  byli nejlepší Juráková Adéla, Geržová Vendula , Říha Radim, Hubáček 
Radim a Střítežský Vít. 

• Do okresního kola Pythagoriády, které se konalo ve Starém Městě, postoupila Vaculíková 
Anna, Kuklová Kateřina, Andrýsek Zdeněk. Nejlepší umístění vybojoval Andrýsek Zdeněk.

• 30. dubna 2015 se v okolí střelnice v Březolupech uskutečnil Dukelský závod branné zdat-
nosti  k 70. výročí osvobození obce Březolupy a ukončení 2. světové války. Disciplíny závodu 
byly běh terénem , střelba ze vzduchovky a hod granátem do dálky.  Kategorie a délka trati - 1. 
děvčata 5. - 7. třída  700 m,  2. chlapci 5. – 7 třída  700 m,  3. děvčata 8. – 9. třída  900 m,  4. 
chlapci 8. – 9. třída  900 m.  Střelba  - střílelo se ze vzduchové pušky vleže na trojici padacích 
kovových terčů za použití 3 nábojů. Za každý nesestřelený terč závodník dostal penalizaci 1 
minuty. Hod granátem  - závodník měl za úkol hodit granátem limitovanou vzdálenost ve své 
kategorii, aby nebyl zatížen trestným časem. Limitovaná vzdálenost - 1. děvčata 5. – 7. třída 
10 m , 2. chlapci 5. – 7. třída 20 m,  3. děvčata 8. – 9. třída   15 m,   4. chlapci 8. – 9 třída 25 m 

Výsledky byly následující:  
Mladší dívky: 
1. Slezáková Kristýna, 2. Juráková Markéta, 3. Kalinová Viktorie, 4. Kročilová Natálie, Kolková Lucie
Mladší chlapci: 
1. Stuchlík Lukáš, 2. Masařík Tomáš, 3.Petrů Tomáš, 4. Grygar Filip, 5. Procházka Václav
Starší dívky: 
1. Husková Věra, 2. Kolková Kateřina, 3. Juráková Adéla, 4.  Juráková Lucie, 5. Geržová Vendula
Starší chlapci: 
1. Gajdošík Petr, 2. Grygar David, 3. Ondrašík Jakub, 4. Řezník Jiří, 5. Omelka Jakub 
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• Další každoroční soutěží je okresní kolo dopravní soutěže. Do soutěže se zapojila 4 družstva. 
Dvě družstva starších žáků a dvě družstva mladších žáků.První družstvo starších žáků ve 
složení Juráková Adéla, Kolková Kateřina, Hubáček Radim a Vojtík Ondřej se umístilo na 
1. místě a postoupilo do krajského kola. Druhé družstvo starších žáků ve složení Andrýsek 
Zdeněk, Stuchlík Lukáš, Juráková Lucie a Kuklová Kateřina. Toto družstvo obsadilo 3. místo. 
První družstvo mladších žáků ve složení Mizera Josef, Řezníček Šimon, Kalinová Viktorie a 
Kročilová Natálie se umístilo na 3. místě. Druhé družstvo mladších žáků ve složení Kročil 
Martin, Řezník Lukáš, Hoferková Pavlína a Popelková Kateřina skončilo na 8. místě z 9 druž-
stev.

• Žáci 9.ročníku  navštívili knihovnu ve Zlíně.  Absolvovali výukový program na téma Systema-
tické využívání informací.

• Jarní sběr papíru vynesl rekordní množství papíru. Žáci školy nasbírali 4 504 kg. Nejlepšími 
sběrači se stali – Ondroušek Miroslav 400 kg, Hájková Barbora 390 kg, Blažek Radim 320 kg,  
Minařík Jan 320 kg,. Fusek Patrik 273 kg, Masařík Tomáš  195 kg, Gajdošíková Amálie 180 
kg, Ambruzová Nikol 122 kg, Šišák Jan 122 kg, Andrýsek Zdeněk 121 kg, Zapletalová Lucie 
112 kg, Lacinová Rozálie 111 kg. 

Umístění tříd je následující.1.místo 2.třída – 1572 kg, 2.místo 1.třída – 900 kg, 3.místo 3.třída 
645 kg.

• V měsíci květnu se uskutečnila exkurze do jaderné elektrárny Dukovany a vodní elektrárny 
Dalešice. Exkurzi navštívilo 40 žáků 2.stupně.

• Přelom května a června patřil Filmovému festivalu ve Zlíně. Většina žáků shlédla jeden až dva fi lmy.
• Den dětí oslavili naši žáci soutěžemi. Starší žáci byli tentokrát rozhodčími, mladší soutěží-

cími. Soutěže byly klasické – hod míčkem na cíl, hod kroužky na cíl, přenášení předmětů, 
prolézání tunelem, poznávání rostlin a živočichů, střelba na branku. Po soutěžních hrách ná-
sledovala ukázka dravců. 
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• Červen patřil školním  vý-
letům. Žáci 1.a 2. ročníku 
navštívili zámek Milovice a 
ZOO Hodonín. Žáci 3. a 4. 
ročníku Strážnici. Žáci 5. a 
6. ročníku sklárny a zámek 
ve Vizovicích.  Žáci 7.roční-
ku Velehrad a Modrou. Žáci 
8.ročníku byli v Olomouci , 
jeli po řece Moravě na raf-
tech. Žáci 9.ročníku měli tří-
denní výlet do Adršpašsko- 
teplických skal.

• Všichni žáci školy  v červnu 
absolvovali koncert Zlínské 
fi lharmonie.

• Florbalisti naší školy dosáh-
li úspěchu v ŽA-LI-FLO. 
Mladší žáci se umístili na 
3.místě. Hubáček Pavel zís-
kal 1.místo za nejlepšího 
střelce a 1.místo v kanad-
ském bodování  v mladších 
žácích. Hromeček Robin 
získal 2.místo v kanadském 
bodování  v mladších žácích.

 Zpracovala 
Mgr. Miroslava Chlachulová

Konec II. světové války v obci Březolupy
Pokračování z titulní strany

Nejdříve uvedu citaci ze zápisu v obecní kronice pro rok 1945: „Německé jednotky 
byly v naší vesnici od 18. 4. do 30. 4. nočních hodin. Měly v Chrástkách i jinde připra-
veny kulometná hnízda a zákopy. Občané museli vojska zásobovat. Dělostřelectvo ohra-
dilo obec v půlkruhu třemi bateriemi, které střílely směrem na Uh. Brod a Mistřice. 30. 
dubna opustilo dělostřelectvo rychle pozice a ujíždělo ke Zlínu. Také pěchota se stáhla. 
Ustupující jednotky v některých domech rabovaly. Dne 1. května ve 12 hodin 20 minut 
dorazily do Březolup konečně první jednotky osvobozující rumunské armády. Němci 
ukrytí v lesích kladli odpor a odstřelovali východní část vesnice, kde bylo rumunské 
dělostřelectvo. Střelba trvala celou noc. Nakonec Němci brzy ráno 2. května ustoupili i 
z okolí Březolup.“. 
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Byly to určitě pro všechny těžké chvíle. Některé vesnice v našem okolí byly již osvo-
bozené, ale jinde se na osvobození od okupantů stále ještě čekalo. Podle zjištěných in-
formací osvobodili rumunští vojáci dopoledne 1. 5. vesnici Nedachlebice. Následně pak 
postupovali 2. 5. od Březolup a osvobodili postupně Šarovy a Lhotu. Sovětští vojáci se 
osvobozování naší obce neúčastnili, i když si to hodně lidí dodnes myslí, protože postu-
povali od Uh. Brodu na důležitější cíle, větší města. 

Další část osvoboditelů, tentokráte spojené jednotky rumunské a sovětské armá-
dy, osvobodila již 30. 4. Prakšice, 1. 5. pak Částkov, Svárov a Kelníky, pravděpodobně 
stejná jednotka dne 2. 5. pak i Zlámanec a Bohuslavice. Poslední skupinou jsou obce 
osvobozené pouze sovětskou armádou. Těmi byly: 1. 5. Pašovice (po těžkých bojích 
od 26. 4.) a Velký Ořechov. Tato vojenská skupina směřovala pravděpodobně dále ve 
směru na Zlín. S největší pravděpodobností jiné sovětské jednotky pak osvobodily i 
obce Mistřice, Bílovice, Topolnou, Komárov a město Napajedla, všechny 1. května 
1945. 

Několik dnů byla v obci ubytována celá posádka se vším všudy. Koně, vojáci i velitelé. 
Ve škole byla zřízena nemocnice, uprostřed obce byla pekárna a v parku byla kuchyň. 
Někteří vojáci si však vařili pro sebe a pro své velitele přímo v domech, ve kterých bydleli. 

Při osvobozovacích bojích v širším okolí Březolup utrpělo zranění mnoho ru-
munských vojáků. Pět důstojníků a osm rumunských vojínů zemřelo ve dnech 1. až 6. 
5. 1945 v Březolupech. Byli původně pochováni na místním hřbitově v blízkosti kří-
že. Hroby byly podle pamětníků označeny dřevěnými kříži a jména napsána černou 
barvou. Ve dnech 13. a 14. 12. 1951 byla těla exhumována a ostatky vojáku převezeny 
na Ústřední hřbitov města Brna, kde byly uloženy do společného hrobu vojáků Ru-
munské královské armády. Jejich jména jsou vytesána na památníku, který je umístěn 
u březolupského kostela. Naše vzpomínka a poděkování proto ať letí do vzdálené 
balkánské země k rodinám těch, kteří padli při osvobozování naší vlasti.

Z civilního obyvatelstva byl zraněn pouze Josef Hoferek. Jedna zbloudilá střela z 
kulometu si to namířila do místní části Podsedky. Ve sklepě domu číslo 80, který je 
dodnes v zahradě, bylo schováno několik sousedů i s dětmi. Pan Hoferek se šel, když 
utichla střelba, podívat co se děje. V momentě, kdy se pravou rukou chytil za portál 
sklepa zvenčí, tak ho nějaký „šrapnel“ zasáhl do této ruky a utrhl mu palec a ještě 
jeden prst. Bylo velké štěstí, že střela nevletěla dovnitř do sklepa, kde by způsobila 
pravděpodobně větší tragédii, ale utrhla panu Hoferkovi „pouze“ prsty na ruce. Takto 
se v Březolupech schovávali i další obyvatelé, aby se jim při střelbě nic nestalo.

Památník obětem II. světové války byl slavnostně odhalen 1. května roku 1952. 
Jsou na něm uvedeni Ti, kteří zaplatili za naši svobodu cenu nejvyšší, svůj život. 
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V horní části jsou obyvatelé naší obce, kteří byli za svou protinacistickou činnost 
popraveni v období let 1941-45. Následující seznam rekapituluje oběti nacistického 
teroru.  

příjmení a jméno narození úmrtí poznámka
Horák Bohumil 1911 1941
František Kovář 8.12.1906 – č.p. 42 1942
MUDr. Václavík Jan 1892 24. 10. 1942 úmrtí Mauthausen, lékař
MUDr. Maňásek 
Jan

1897 1943 lékař

Irma Špundová 1882 1943 židovské národnosti
Kadlec František 12. 4. 1904 

– č.p. 92
29. 9. 1944 popraven v koncentračním táboře 

Osvětim
Křen Ludvík 13. 1. 1900 

– č.p. 237
31. 5. 1944 starosta obce 1937-44, spáchal sebe-

vraždu (Zlín) po mučení gestapem
Hubáček Josef 17.3.1895 – č.p. 

120
1944

Horák Josef 6.6.1878 –č.p. 26 18.1.1945 Umučen (Vratislav) gestapem

Odpor proti nacistickým vládcům vyjadřovaly celé rodiny i jednotlivci. Byli to 
občané různého povolání i politického myšlení, ale spojoval je boj proti okupantům. 
Byli mezi nimi ti, jejichž jména jsou na věčnou vzpomínku vyryta na památníku, ale 
i ti, kteří měli to štěstí, a tyto roky přežili. Některá jména těchto našich spoluobčanů 
se dochovala. Seznam však s velkou pravděpodobností  není konečný a zcela úplný. S 
odstupem 70 let nebude jednoduché vše v archívech dohledat a ověřit. Snad se mně, 
nebo nějakému jinému badateli, podaří v příštích letech seznam upřesnit, doplnit a 
budeme ho moci třeba při dalším „kulatém“ výročí osvobození uveřejnit a uchovat 
pro další generace.

Na památníku jsou v jeho spodní části uvedeni padlí rumunští důstojníci a vojíni. 
Při kontrole pohřbených rumunských vojáků bylo zjištěno, že v našem seznamu bylo 
několik chyb, vzniklých zřejmě špatným přepisem cizích jmen. Při jeho renovaci, 
která byla dokončena v předvečer oslav 70 let od ukončení II. světové války, byly tyto 
chyby odstraněny a na památníku tak budou po 63 letech uvedena již správná jména 
těchto bojovníků za svobodu. 

Pro budoucí generace uvádím jména těchto mužů, kteří položili svůj život daleko 
od svého domova a jejich ostatky tak nemohly spočinout v místě jejich kořenů.
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NOC KOSTELŮ
„Žádná tma pro tebe není temná. Noc jako den svítí, temnota je jako světlo.“

V pátek 29. 5. se březolupská farnost zapojila do celostátní akce Noc kostelů. 
Jejím cílem je nabídnout návštěvu chrámových prostor zejména těm, kteří nejsou 
jejich pravidelnými návštěvníky. V rámci příprav jsme si kladli otázku, jaká bude 
hlavní myšlenka tohoto ročníku. Opravený pomník obětem II. světové války nám 
připomenul letošní výročí, a téma bylo dané.

Noc kostelů začala tradičně mší sv.
“Radost poslouchat“ si do názvu svého programu dala schóla. A byla to pravda. 
Hlavní téma: Osudy březolupských 

občanů padlých ve II. světové válce za-
čalo v 19.30h. Krátké, ale výstižné zprá-
vy o jednotlivých hrdinech zpracovala a 
prezentovala paní doktorka Otrhálková. 
Příběhy byly umocněny recitací starozá-
konních žalmů z úst zástupců jednotli-
vých obcí naší farnosti. Mám radost, že 
všichni oslovení reagovali vstřícně, moc 
jim za to děkuji.  Předposlední žalm re-
citovalo dítě – děti jsou nadějí každého 

příjmení a jméno vojenská hodnost datum úmrtí
Haum Mihai rotný 3.5.1945
Ungureanu Lazar rotný 3.5.1945
Reberecht Stan rotný sanitar 3.5.1945
Lucan Ioan desátník 3.5.1945
Iosif Dumitru vojín 3.5.1945
Ghebae Ion vojín 3.5.1945
Cismaru Mihai vojín 3.5.1945
Roga Petre vojín 6.5.1945
Profi ru Gheorghe svobodník 6.5.1945
Petre L. Vasile vojín 6.5.1945
Chelaze Ioan vojín 1.5.1945
dva neznámí rumunští vojíni vojín 1.5.1945

 Zpracoval dne 28.4.2015, Radek Berecka, radní a kronikář obce Březolupy
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národa, o modlitbu posledního žalmu jsem požádala 
P. Josefa Říhu. Každý příběh se hluboce dotkl našich 
srdcí. Skladby skupiny Nightwish v klavírní verzi, které 
jsem vybrala a které zazněly po každé recitaci, byly k 
tomu také jako stvořené. Za zvuků písně „Řekni, kde 
ty kytky jsou“  bylo  k nově a velmi citlivě opravenému 
pomníku položeno devět hořících lamp, za každého 
občana jedna. Zpěv hymny byl zároveň závěr tohoto 
tématu.

Liturgickým rokem v hudbě se prozpíval chrámový 
sbor, jednotlivá období byla připomenuta čtením hym-
nů. Závěrečná adorace celý večer korunovala.

Věž kostela, ochutnávka domácích likérů paní dok-
torky Otrhálkové, valašské frgály, farní i sborové kroniky a matriky, to vše bylo 
k dispozici pro návštěvníky. Poděkování všem, kteří byli radostní a neváhali být 
radostí pro druhé.

Přestože Noc kostelů už je minulostí a nové dny přinášejí nové výzvy, stále mi 
v duši rezonují osudy jednotlivých válkou postižených rodin. Navštívila jsem paní 
Libu Postavovou, dceru pana Františka Kováře, a s jejím laskavým svolením vyfo-
tografovala vyznamenání gen. Svobody pro jejího otce in memoriam. 

Čerpejme z minulosti našich předků.
Kdo se nepoučí z chyb minulosti, je nucen je opakovat.
 Mgr. Věra Polášková

Památník obětem války z let 1914-18 byl vystavěn roku 1927 a nachází se u 
východního nároží kostela Nanebevzetí Panny Marie. 

Na památníku je uvedeno čtyřicet tři jmen obětí tohoto světového válečného 
konfliktu, které měli různou vazbu na obec Březolupy. Většina z nich se zde přímo 
narodila, někteří se přiženili a u některých nebyla dosud spojitost s obcí Březolupy 
zjištěna.

Obec Březolupy se rozhodla, že z vlastních prostředků provede renovaci tohoto 
památníku jako součást revitalizace celé návsi. Památník nebyl dosud nikdy dříve 
opravován a jeho stav tudíž odpovídal stáří 88 let. 

Památník byl na podzim roku 2014 rozebrán a odvezen do kamenické dílny 
firmy Ing. Zdeněk Habáň z Huštěnovic. Byla provedena obnova reliéfu ve spodní 
části monumentu, jeho celkové vyčistění od nečistot a konzervace, včetně písma. 
Záměrem bylo i případné doplnění chybějících fotografií. Chybějících fotek bylo 
osm, protože ne všichni padlí uvedení na památníku zde své fotky měli. Bohužel 
žádnou z chybějících fotek se nepodařilo od potomků získat, takže bude u těchto 

Pamětní zápis o renovaci památníku občanů z 
Březolup padlých ve světové válce 1914-18
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SENIOŘI A JEJICH BEZPEČÍ
Zlínský kraj patří k regionům s nejvyšším indexem stáří, tedy podílem seniorů na počet 

obyvatel. Navíc populace obecně rychle stárne napříč celou republikou a seniorů přibývá. 
Z krajských policejních statistik vyplývá, že právě senioři patří do skupiny, kterou pachatelé 
trestné činnosti stále a často zneužívají. A tato čísla neklesají. 

Senioři patří k jedné z nejvíce ohrožených skupin osob zejména v souvislosti s majet-
kovou trestnou činností. Starší lidé, lidé se zdravotním handicapem, lidé důvěřiví, lidé žijící 
osamoceně a slabé ženy se často stávají obětí podvodníků a zlodějů, kteří se pod různými 
záminkami dostávají do jejich blízkosti a velmi často přímo do jejich obydlí. Podvodem 
nebo krádeží je připraví mnohdy o celoživotní úspory, někdy může dojít i k fyzickému na-
padení.

JAK SE VYHNOUT PODVODU
• Podvodníci využívají různé záminky a lsti, aby se dostali k vašim penězům. Chtějí vnik-

nout do vašeho bytu, a pokud z vás nevylákají peníze přímo, ovládají řadu způsobů jak 
vás okrást. 

• Nedůvěřujte neznámým lidem, nikoho cizího nevpouštějte do svého bytu. 

mužů místo původní fotky umístěn pouze prázdný rámeček. 
Celkem se nám podařilo v různých pramenech dopátrat 46 padlých mužů z naší 

obce. Zcela přesné informace by zřejmě bylo možno zjistit v takzvaném seznamu 
ztrát, což byl oficiální přehled o obětech války, který byl zveřejňován v celostát-
ních tiskovinách té doby, a v současné době je možné tato periodika prohlížet na 
internetových stránkách Národní knihovny ČR. Pátrání zde je však velmi časově 
náročné a informace o všech padlých tam není možné najít, proto není připojená 
databáze prozatím úplná.

Celkové náklady na renovaci památníku dosáhly celkové výše 80 tisíc korun 
českých. Opravený památník byl slavnostně opětovně předán veřejnosti k užívání 
dne 30. 4. 2015 u příležitosti každoročního slavnostního kladení věnců zástupců 
Obce Březolupy. 

Do těla památníků byla vložena pamětní schránka, jejíž obsah byl konzultován 
s pracovníky Státního Okresního archívu v Uh. Hradišti. Schránka je z mědi a jsou 
v ní uloženy následující písemnosti a předměty: pamětní zápis o renovaci památ-
níku, článek o světové válce 1914-18 v obci Březolupy, databáze padlých mužů ve 
světové válce 1914-18, informace o životě v obci v roce 2015, článek místní názvy v 
obci Březolupy, aktuální čísla Březolupského zpravodaje, bankovky a mince platné 
v roce 2015.

Schránka je určena pro naše potomky a k jejímu pravděpodobnému otevření 
dojde při další renovaci památníku, tj. přibližně za 80 – 100 let. Doufám, že vlože-
né materiály jim alespoň trošku přiblíží život v Březolupech nejen v roce 2015, ale 
cenné pro ně budou i zjištěné informace o I. světové válce. 

 Zpracoval dne 14. 4. 2015, ing. Radek Berecka, radní a kronikář obce
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Systém vaření obědů pro důchodce 
a spekulativní odhlašování obědů.

Jedna ze sociálních „vymožeností“ březolupských dříve narozených občanů je bezesporu 
možnost odebírání obědů, a to případně i s rozvozem až do domu. Tuto službu fi nančně za-
jišťuje obec Březolupy ve spolupráci se svou příspěvkovou organizací ( Základní a mateřská 
škola ), přesněji řečeno se školními kuchyněmi MŠ a dnes již také ZŠ. 

Tento systém funguje s různými obměnami již od roku 1996. Od roku 1998 se obědy i 
rozváží a nejednou měly i namále, např. v roce 2002, kdy vznikem právní subjektivity škol v 
naší republice reálně hrozil zánik možností vaření pro strávníky mimo žáků a zaměstnanců 
škol, tzn. i pro důchodce. Obce si nakonec vaření pro důchodce, ale také např. pro své zaměst-
nance uhájily, a proto i nadále můžeme tuto službu našim důchodcům ( jak starobním, tak 
také invalidním ) nabízet a dále rozvíjet. 

Jsme rádi, že si ji naši „strávníci“ oblíbili, o čemž svědčí dnešních76 přihlášených strávní-
ků-důchodců, průměrný počet 63 uvařených obědů, přičemž řádově 2/3 z nich se i rozváží. 

• Nikdy hned neotvírejte dveře, nevíte-li, kdo je za nimi. 
• Pořiďte si panoramatické kukátko, které vám umožní dobře si návštěvníka prohlédnout. 

Instalujte si na dveře bezpečnostní řetízek, který udrží dveře jen pootevřené. Některé 
věci tak můžete vyřídit bezpečněji. 

• Zvoní-li opravář, pracovník úřadu či jiných služeb (odečet plynu apod.), nechte si před-
ložit jeho služební průkaz, nebo ještě lépe zavolejte na úřad nebo instituci, na kterou se 
pracovník odvolává. V případě jakýchkoliv pochybností trvejte na tom, že o nabízenou 
službu nestojíte. 

• Nepodléhejte lákavé vidině snadného zbohatnutí. Podomní nabídky výher v loterii 
nebo výhodných koupí odmítejte - v naprosté většině jde o podvod. 

• Udržujte dobré vztahy se sousedy. Napište si například jejich telefonní čísla, v případě 
potřeby bývá jejich pomoc nejrychlejší. 

• Důležitá telefonní čísla (policie, lékař, hasiči aj.) mějte viditelně blízko telefonu, abyste 
mohli co nejrychleji přivolat pomoc. 

• Nepodvolujte se nátlaku ze strany rodinných příslušníků, natož cizích lidí, k podpisu 
závažných dokumentů např. k převedení bytu, domu nebo chaty nebo poskytnutí pe-
něžních půjček. Vše si v klidu a pečlivě promyslete. 

• Závažná rozhodnutí o vašem majetku konzultujte s právníkem, nechte si poradit od 
dalších věrohodných osob. Většina institucí a nevládních organizací, která poskytuje 
pomoc seniorům, nabízí i bezplatnou právní poradnu. 
 Zdroj: www.kr-zlinsky.cz a portál Policie ČR
Důležitá telefonní čísla:
 HASIČI      150
 LÉKAŘSKÁ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA  155
 POLICIE     158
 MEZINÁRODNÍ TÍSŇOVÁ LINKA  112
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Informace k našim kuchyním včetně jídelníčku můžete nově získat i na jejich webu na adrese 
skolnijidelna.brezolupy.cz .

Po celou dobu fungování tohoto systému je našim cílem nabízet našim důchodcům kva-
litní, vyvážené obědy a to za rozumnou cenu. O tom, že se nám to daří, svědčí jednak počet 
strávníků a jeho stoupající tendence, ale také porovnání ceny obědů u nás  a ve srovnatelných 
okolních neziskových zařízeních ( v Bílovicích např. cena obědu pro důchodce 52,- Kč, rozvoz 
zajišťuje charita za 20,- Kč ( na konci roku – částečný příspěvek obce na rozvoz )). V současné 
době je cena „stravenky“ v naší kuchyni stanovena na 35,- Kč, přičemž 22,- Kč z této částky 
je vyčleněno na suroviny ( potraviny ), 12,- Kč je příspěvek na mzdy, zbylých 1,- Kč pak na 
režie. Ti, co si oběd nechávají rozvážet domů, připlácí 6,- Kč na oběd. Mimo tyto příspěvky 
od strávníků se na fi nancování sytému vaření pro důchodce podílí i obec Březolupy ze svého 
rozpočtu, a to každoročním příspěvkem na mzdy ve výši 100.000,- Kč ročně a odhadem asi 
50.000,- Kč na režie ( spotřebovanou energii, vybavení kuchyní apod.). U rozvozu se pak jed-
ná o přibližně 2.000,- Kč ročně.

Při tvorbě jídelníčku je samozřejmě paní vedoucí svázaná spoustou povinností. Vedle fi -
nančního limitu pak především tzv. potravinovým košem, kde je předepsáno jaké suroviny se 
mohou vařit a jak často. Nezapomeňme na to, že se primárně vaří pro děti a tomu samozřejmě 
odpovídá i potravinový koš. Uvedu zjednodušeně např. min.2x týdně ryba, 1 x týdně drůbež 
a samozřejmě se takovéto omezení týká i zeleniny či příloh. Velký tlak ze strany zřizovatele, 
tj. obce Březolupy, je také na co nejmenší podíl  vaření z různých polotovarů a jsme rádi (a i 
touto cestou jim za to děkujeme), že na něj jak stávající, tak i předcházející, paní vedoucí školní 
jídelny a  také paní kuchařky slyší. Jsme si samozřejmě  vědomi,  že vaření ze surovin je daleko 
časově a manuálně náročnější než z polotovarů a snažíme se, např. přesunem fi nancí z režií 
do mezd, toto podpořit. Jako příklad uvedu knedlíky, obalované maso nebo také třeba buchty 
apod.. Jsou zde samozřejmě i jiné skutečnosti, které tvorbu jídelníčku ovlivňují  jako je např. 
zásobování včetně hlídání cen a kvality dodavatelů, prostorové a materiální vybavení kuchyně 
či personální potřeby, jako jsou dovolené, nemoci apod.. S tím si ale umí náš systém a tým v 
kuchyni zatím, dle mého názoru, úspěšně poradit.

Chtěl bych se ovšem zastavit u toho zásadního, co není zcela jednoznačně v našich silách 
ovlivnit. Tím je měsíční cena surovin, nebo přesněji rozložení příspěvku na ně od všech stráv-
níků napříč jednotlivými obědy vařenými v zúčtovacím období, např. toho jednoho měsíce.  

I z vaření domácích obědů všichni víte, že na různé obědy, potřebujete různě drahé surovi-
ny.  Např. na jednu porci  čočky s vajíčkem ( mimochodem u dětí v ZŠ poměrně oblíbené jídlo 
) potřebujete přirozeně méně peněz, než na smažený řízek či jakoukoliv rybu. Takže i naše 
školní kuchyň má obědy ( tj. polévka, hlavní jídlo, salát/kompot a případně dezert ), kdy na 
potravinách utratí na jednu porci 17,- Kč, ale také 30,- Kč. Mimochodem v žádném případě 
neplatí, že všechna dražší  jídla jsou oblíbená více na úkor těch levnějších. Samozřejmě, že se 
levnější a dražší jídla různě střídají tak, abychom se dostali na průměrnou, výše uvedenou, 
cenu za suroviny tj. 22,- Kč.

A zde je jádro problému. Odhlédnu-li od problému s objednanými a dodanými  suro-
vinami (a přirozeně až na několik dnů předem) dochází při odhlášení jednotlivých obědů 
strávníky k velkým tlakům na výše zmiňovanou průměrnou cenu. Příklad z tohoto měsíce. V 
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úterý, kdy byly vařeny mexické fazole s klobásou, se k obědu přihlásilo 56 strávníků a druhý 
den ve středu, kdy byl kuřecí řízek v těstíčku, se přihlásilo k obědům  73 strávníků. Což jenom 
na těchto dvou obědech dělá sekeru v „průměrných“ fi nancích ve výši několika stovek  korun.

Je přirozené, že objektivní potřeby denního odhlášení zde jsou a vždycky i budou. Jedná se 
např. o odjezd mimo domov ( např. k lékaři, za rodinou, na výlet ), někteří důchodci pravidel-
ně neodebírají pondělní obědy ( mají navařeno z víkendu )  apod.. Zcela přirozené je týdenní 
odhlášení při pobytu v lázních a podobně. Největší, a do jisté míry jediný, problém vidím ve 
„spekulativním“ odhlášení, kdy strávník po přečtení jídelníčku zjistí, že v daný den mu oběd 
nevyhovuje, a to především z hodnotových ( fi nančních ) či chuťových důvodů. Pominu-li 
skutečnost, že potravinový koš je daný odborníky a tudíž např. i tu luštěninu tělo strávníka 
potřebuje ( nakonec je to jeho rozhodnutí ), tak velký problém s těmito spekulativními odhlá-
šeními se odráží ve fi nancích a stanovení průměrné ceny.

Pokud i nadále budou tato spekulativní odhlášení našimi strávníky využívána, bude muset 
dojít ke zvýšení průměrné ceny surovin v ceně stravenky nebo, což zatím osobně preferuji i já, 
zavedení jakéhosi individuálního poplatku za odhlášení obědů na méně než 3 po sobě jdoucí 
dny ( tj. 1 nebo dva obědy po sobě ). Ani jeden systém ovšem není zcela spravedlivý. Zvýšením 
ceny stravenky, resp. potravin, trestáme všechny na úkor těch spekulantů a poplatkem za od-
hlášení zase ty, kteří se potřebují ten den odhlásit opravdu ze skutečně objektivních důvodů.

Vyzývám tedy naše vážené strávníky z řad našich důchodců, aby se pokusili přehodnotit 
své návyky a pokud možno ustoupili od spekulativního odhlašování obědů.  Děkuji.

Jenom podotýkám, že cena stravenky, co se týká potravin, je stejná již od roku 2012 a nej-
spíše v roce 2016 či 2017 dojde k jejímu plánovanému navýšení o infl aci. Při této příležitosti 
se ovšem bude také vyhodnocovat, zda je nutno kvůli spekulativním odhlášením upravovat 
cenu o více než jen o infl aci.

Závěrem bych chtěl také poděkovat všem, kteří se na zajištění provozu tohoto sytému 
podílejí, především pak paním kuchařkám, vedoucí školní kuchyně a samozřejmě také vedení 
naší školy, které má i s vedením této své části nemalé starosti, vždyť jenom přes potraviny se 
ročně pro všechny strávníky ( včetně žáků ) „protočí“ téměř 1,5 mil. Kč a vedení 6-ti zaměst-
nanců také není žádná legrace.  Nesmím také zapomenout na zaměstnance obce, kteří se na 
systému podílejí, především pak „paní“ na rozvoz obědů ( zde bych si dovolil informovat, že i 
nadále sháníme pracovnici/ka na rozvoz obědů s vlastním autem od 1.7.2015 s tím, že nejspíše 
od 1.9.2015 bude na tuto službu vyčleněn obecní automobil ( Pickup )), či „administrativu“ 
zajišťující vyúčtování příspěvku na rozvoz.

Zcela na závěr bych chtěl vyslovit přesvědčení a přání, že naši strávníci budou natolik 
zodpovědní, že výše zmiňovaný „nešvar“, jakým spekulativní odhlašování obědů bezesporu 
je, přestanou zneužívat  a tím si i pro sebe zachovají slušnou cenu obědu při zachování jeho 
kvality a samozřejmě také, v případě jejich objektivní potřeby, např. při celodenní návštěvě 
lékaře či rodiny mimo Březolupy, možnost odhlášení obědů, tak jak je tomu doposud, tj.  bez 
jakýchkoliv sankcí či poplatků apod..

Za celý tým podílející se na vaření obědů pro důchodce, 
a nejen pro ně, Ing. Petr Kukla, starosta obce
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Maminkám ke svátku  

Vám matkám chceme náruč díků vzdát,

Že za život dětí i svůj chcete mnohdy dát.

Vám, které jste dárkyněmi života

Přes všechny časy od počátku světa.

Vám, které jste své právo chránit život nevzdaly 

Od početí až do věku, kdy Vaše děti dospěly.

Vám za všechny ty starosti a těžké chvíle,

kdy trápí Vás často ty Vaše děti milé 

a zraňují Vaši lásku a víru,

Vy vytrvejte ve svém láskyplném dílu

A věřte, že časem pochopí i ony Vaši obětavou lásku a cit,

Až samy budou o své děti strach mít!

Veřejná lavička
V minulém roce jsme zřídili historicky první veřejnou lavičku pod patronací někoho 

z našich obyvatel. I na základě podnětu našich spoluobčanů jsme vytipovali místo poblíž 
rodinného domů Michálků v centru obce, v sousedství parčíku u T.G. Masaryka.  A právě 
Michálkovi si tuto lavičku vzali pod patronát, za což jim děkujeme. Zlé jazyky sice tvrdí, 
že ji starosta zbudoval v rámci předvolební kampaně pro J. Smolku (©FAŠANK 2015, 
„Každý hlas se počítá …“), ale tomu nevěřte .

Základní myšlenka je podpořit vznik místa, kde se sousedi přirozeně „sesednou“ a 
povykládají si (případně se zde již tak i děje), a přitom nemusí jít až do parku či na jiná 
veřejná prostranství, kde jsou osazeny běžné obecní lavičky. Obec lavičku pořídí, zabudu-
je, do budoucna ji bude i udržovat nátěrem apod. a patron (nejspíše jeden ze sousedů) ji 
bude opatrovat jako vlastní a přitom mu nebude vadit, že si na ní sem tam sedne i někdo 
jiný, i když to nebude přímo soused. Je ale samozřejmostí, že se takovýto uživatel veřejné 
lavičky bude chovat slušně a patron má právo, případného neslušného uživatele lavičky z 
ní vykázat, neboť je přece jeho, resp. je před jeho domem, a má ji na starosti!

Pokud tedy máte nějaké jiné vhodné místo, kde by bylo možné umístit další veřejnou 
lavičku a jste ochotni stát se jejím patronem, resp. máte tip na někoho, kdo by se jím rád 
stal, dejte nám na obecní úřad vědět. Rada obce následně o vašem návrhu rozhodne. 
Nějakou tu lavičku ještě ve skladu máme. A pokud nám pochybí, a navržených míst bude 
více než kapacita našeho skladu, rádi takovéto lavičky dokoupíme.

 Ing. Petr Kukla, starosta obce

Láska matky nikdy neumírá,

Ať dítě prospívá či do záhuby padá.

Děkujme tedy maminkám za jejich lásku nezištnou

a važme si jich, dokud tady s námi jsou!

Čas rychle utíká a nám se mnohdy stává, 
že již nejsou mezi námi a nemáme komu děkovat, 
koho obejmout a polibek vděčnosti dát. 
Tak alespoň kytičku na hrob jim dejme
A tiše v modlitbě na ně vzpomínejme…

 Anna Otrhálková
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 ( REKLAMNÍ SDĚLENÍ )

Řada z nás musela v poslední době doma řešit, co s úspornou zářivkou, která po letech pře-
stala svítit. Vysloužilé lineární či úsporné zářivky a výbojky totiž nepatří do popelnice na směsný 
odpad, kde z nich při rozbití mohou unikat nebezpečné látky. 

V minulosti to bylo snadné, klasická wolframová žárovka se prostě vyhodila do popelnice na 
komunální odpad a z obchodu se přinesla nová. Od loňského roku se ale klasické wolframové 
žárovky přestaly v Evropské unii prodávat, a tak postupně všichni začínáme používat ekonomic-
ky a ekologicky šetrnější světelné zdroje. Tedy kompaktní a lineární zářivky či LED žárovky. Má 
to ale jeden háček: pokud taková úsporka dosvítí, nesmí skončit v běžném koši a nepatří ani do 
tříděného skla. 

Důvodem je jedovatá rtuť, kterou zářivky (trubicové i kompaktní úsporné) v malém množství 
obsahují. Při špatném či neodborném zacházení a ve vyšších koncentracích může rtuť ohrozit 
lidské zdraví a životní prostředí. Nejjednodušší je vzít starou zářivku a odevzdat ji v obchodě při 
nákupu té nové. 

Další možnost, jak správně naložit s nefunkční zářivkou, je odevzdat ji ve sběrném dvoře v 
areálu podzámčí čp. 91 v Březolupech. Ob-
sluha sběrného dvora od Vás úsporku zdar-
ma převezme a uloží ji do speciální sběrné 
nádoby, aby se nerozbila.  Zpětný odběr 
zářivek pro naši obec zajišťuje kolektivní 
systém EKOLAMP, který nejen přispívá na 
náklady provozu sběrného místa, ale navíc 
plně hradí veškeré náklady na přepravu a 
recyklaci. Díky EKOLAMPu ušetříme z 
obecního rozpočtu část prostředků, které 
bychom jinak museli použít na ekologic-
kou likvidaci nebezpečného odpadu. 

Menší nepohodlí spojené se správnou 
likvidací úsporné zářivky nám vynahradí 
až o 80 % nižší spotřeba elektrické energie a 
vědomí, že společně přispíváme k ochraně 
životního prostředí okolo nás. 

Více se o nakládání s nefunkční-
mi světelnými zdroji a dalších aktivi-
tách společnosti EKOLAMP dočtete na 
www.ekolamp.cz

Kam s nefunkční zářivkou?
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Zasaď si obecní strom
Tu a tam se ozvou hlasy tom, že starosta, někdy i rada či celé zastupitelstvo jsme dře-

vožrúti.  Ano, za posledních téměř 17 let jsme mnohé, dle našeho názoru a povětšinou 
i názoru odborníků, nebezpečné stromy pokáceli, ale na druhou stranu také mnohé vy-
sadili. Při pohledu na obecní rozpočet je ale také patrno, že údržbě a budování zeleně 
se klade poměrně velký význam. Odhaduji, že min. 1/3  mzdových nákladů venkovních 
pracovníků je spojeno s údržbou zeleně v obci (stromy, keře, trávníky). Navíc vedle vý-
sadby obecního lesa v Chrástkách o celkové výměře přes 12 ha (cca v roce 2002) jsme 
po pozemkových úpravách (od 2012) dále spustili projekt „Obnovy remízků“, kdy po-
čet „remízkářů“ již překročil desítku osob. Dále jsme v rámci realizace po pozemkových 
úpravách loni vysadili téměř 200 ks stromů i mimo zastavěnou část,  horní část bývalé 
skládky máme v současné době již úspěšně zatravněnou a i zde chystáme postupnou vý-
sadbu dřevin.

Cílem tohoto článku a nového projektu „Zasaď si obecní strom“ ovšem není v žádném 
případě osočovat či přesvědčovat ty, kteří si myslí, že jsme dřevožrúti. Tito lidé jsou o 
tom totiž pevně přesvědčeni  a již nejspíš nejsou ochotni přijímat argumenty, které by je 
přesvědčily o opaku. Možná by se, místo osočování nás z dřevožrútství, mohli angažovat 
spíše v ochraně před vandaly alespoň toho mála ( tedy množstevně dle jejich slov), co 
jsme vysázeli. Jen se podívejte na vysázenou novou alej podél hlavního chodníku v parku 
za zdravotním střediskem z cca roku 1999 a 2005, kdy zbyly pouze dva tyto stromy, a to 
poblíž křižovatky chodníků u Havlíkového. Ostatní jsou dosazovány, mnohdy již více než 
podruhé. Dokonce už máme i další „zásek“ na nové výsadbě z období po roce 2012, kdy 
nějaký vandal zlomil jednu z hlavních větví na jednom ze stromků. 

Vraťme se ale k novému projektu.  Najít vhodné místo k výsadbě stromů s dlouhole-
tou perspektivou a neriskovat nářky našich potomků o našem „nerozumu“, není zase tak 
jednoduchá věc. V současné době probíhá příprava  výsadby aleje javorů v centru obce 
podél místní komunikace Dědina (nejprve se záměrem seznámíme přímé sousedy a až 
následně zbylou březolupskou veřejnost), která snad na podzim alespoň v základní podo-
bě proběhne v rámci dotačního projektu revitalizace centra -  III. etapa. 

Pro nalezení jiných vhodných míst a především také pro zajištění co největší šance, 
že zde přečká nájezdy vandalů (ale také přírodních nástrah) a  zmohutní , dovolujeme si 
v rámci projektu  „Zasaď si obecní strom“ vyzvat všechny naše spoluobčany o vytipování 
vhodného místa na obecním, ale také případně na jejich pozemku, kde by bylo možno 
vysadit strom. 

Máme na mysli neovocné stromy spíše s dlouholetou životností jako je lípa, javor,  
habr, vrba, kaštan, okrasné třešně, případně i bříza a jiné, které budou na dané místo 
vhodné.  Pokud se rada obce ztotožní s vašim názorem (máme představu, že se jedná o 
místo, kde strom bude desítky let, je třeba brát v úvahu i podzemní sítě a rozvojové ak-
tivity obce atd. ) včetně výběru druhu stromu, tak obec vám poskytne strom (dle jejich 
klasifi kace a možnostech na trhu 12/14 až 18/20 (obvod kmínku)– tj. velikostně až jak 
stromy vysazované v parku v roce  2014 s výškou až ke 3 m). Dále poskytneme pomocné 
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kůly, jutu  pro omotání, úvazek, mulč a základní hnojivo pro jeho výsadbu. Hodnotově se 
jedná dle druhu a dodavatele stromů někde mezi 2.000 – 7.000,- Kč. Na vás bude strom 
zasadit, zalévat a samozřejmě opatrovat. Pokud bude strom na vašem pozemku, stanete 
se jeho vlastníkem, pokud bude na obecním pozemku, budete jeho patronem. I u tako-
vých stromů bude obec, na požádání vlastníka či ve shodě s patronem stromu, zajišťovat 
jeho výchovné řezy. Zdravotní a redukčních řezy bude obec fi nancovat pouze v případě, 
pokud rada obce vyhodnotí, že takový zásah, resp. strom po tomto zásahu, má vzhledem 
k nákladům na zásah ještě dobrou perspektivu. O kácení takového stromu na obecním 
pozemku následně bude rozhodovat obec Březolupy, o kácení stromu na soukromém 
pozemku bude rozhodovat vlastník tohoto pozemku, resp. stromu. 

Nepředpokládáme, že se nám společně podaří tímto způsobem vysadit ročně desítky 
stromů, byť bychom se tomu přirozeně nebránili. Pokud se nám podaří vysadit alespoň 
jeden takovýto strom ročně, budeme spokojeni. Předem děkujeme za spolupráci.

  Ing. Petr Kukla, starosta obce

Pozor na platnost občanských průkazů!
V letech 2005 – 2008 probíhala na základě nařízení vlády postupná výměna občan-

ských průkazů bez strojově čitelných údajů. Občanský průkaz je pro občany starší 15 let 
vydáván s 10 - letou platností, to znamená, že v roce 2015 končí platnost těch občanských 
průkazů, které byly vydány v roce 2005. Městský úřad Uherské Hradiště v tomto roce 
vydal pro občany svého správního obvodu více než 20 tis. nových občanských průkazů. 
Prosíme, ověřte si, zda se tato situace netýká právě Vás a případně nenechávejte vyříze-
ní nových dokladů na poslední chvíli. Výměna občanského průkazu je v tomto případě 
bezplatná. 

• Žádost o nový občanský průkaz se podává na pracovištích Odboru správních 
agend, ul. Protzkarova čp. 33, Uh. Hradiště ( za Hradišťankou). 

 Fotografi i nepotřebujete! 
• K podání žádosti se dostavíte pouze s platným občanským průkazem, pokud již 

jeho platnost skončila je nutno předložit platný cestovní doklad nebo originál 
rodného listu. 

• O nový občanský průkaz je možno požádat nejdříve 2 měsíce před skončením 
jeho platnosti, nejpozději by měla být žádost z důvodu výrobních a zákonných 
lhůt podána 30 dnů před skončením platnosti občanského průkazu. 

• Žádost je možno podat u kteréhokoliv obecního úřadu obce s rozšířenou pů-
sobností v ČR, místo trvalého pobytu občana není v tomto případě rozhodující.

V důsledku výrazného zvýšení počtu podávaných žádostí dochází již nyní k prodlužování 
čekacích lhůt. Doporučujeme proto občanům využít rezervačního systému, který je přístupný 
na webových stránkách města Uherské Hradiště http://www.mesto-uh.cz a umožňuje objed-
nat si vyřízení dokladu na danou hodinu pro období následujících 3 měsíců.
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FARNÍ BESEDOVÁNÍ
25. 1. 2015 bylo z mé iniciativy, za 

podpory P. Josefa Říhy a pomoci mé rodi-
ny a přátel otevřeno v budově fary v Bře-
zolupech Farní besedování.

Každou neděli otevíráme faru pro ob-
čany Březolup v době od 16 do 18 h. 

Kromě příjemného prostředí nabízí-
me zdarma občerstvení v podobě domá-
cího pečiva a čaje nebo kávy. Pravidelný 
program je vyvěšen na webu Obecního 
úřadu Březolupy, vyhlášen obecním roz-
hlasem a dále ho naleznete na webu Far-
nosti Bílovice a v ohláškách Farnosti Bře-
zolupy.

Nedělní Farní besedování navštěvuje 
pravidelně přibližně 20 občanů, převážně 
z řad praktikujících katolíků.

Velice si vážím podpory P. Josefa Říhy, který je pravidelným hostem, zapůjčuje tech-
niku a je spoluautorem programu.

Radostí byl také zájem ze strany zástupců Obce Březolupy, pana starosty ing. Petra 
Kukly, JUDr. Stanislavy Hoferkové, pana Josefa Andrýska.

Režie spojené s dopravou přednášejících a také odměnou pro ně nese výhradně Far-
nost Březolupy.

K vyřízení dokladu se můžete dostavit kterýkoliv pracovní den:
Pondělí  8,00 – 17,00 hod.
Úterý  8,00 – 13,00 hod. 
(červen a července 2015 úterý do 17,00 hod.)
Středa  8,00 – 17,00 hod.
Čtvrtek  8,00 – 13,00 hod.
Pátek   8,00 – 13,00 hod.

Vzhledem k blížící se sezoně dovolených vzrůstá v tomto období také zájem občanů 
o vydání cestovního dokladu. Tím se doba čekání může ještě zvýšit. Proto Městský úřad 
Uherské Hradiště po dobu měsíce června a července r. 2015 rozšířil úřední hodiny pro 
občany v úterý až do 17,00 hodin. 

S případnými dotazy Vám rádi poradí úředníci Městského úřadu Uherské Hradiště, 
odboru správních agend na tel. 572 525 800, 572 525 808, 572 525 818.

Zde lze dohodnout i focení nepohyblivých, ležících občanů, kteří se již nemohou do-
stavit k vyřízení svého občanského průkazu do Uherského Hradiště.
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PŘEHLED AKCÍ:

25.01.  Slavnostní zahájení
01.02.  Projekce fi lmu Poslední vrchol
08.02. Promítání fotografi í z letního pobytu v Dolomitech spojené s výkladem Ma-

těje Bachana, pozvánka na Dolomity 2015
15.02.  Sestry františkánky z Uherského Hradiště, seznámení s jejich misijním dí-

lem v Paraguayi
22.02.  Sestry sv. Vincence z Pauly z Kroměříže – oblast působení: zdravotnictví a 

školství
01.03.  Sestry sv. Cyrila a Metoděje z Velehradu – oblast působení: školství, vzdělá-

vání dospělých
08.03.  Komunita Cenacolo – přednášející Anežka Chvatíková, pole působnosti: 

lidé z okraje společnosti, zvl.drogově závislí
15.03.  P. Artur Kozik, bílovický kaplan, téma: Moje cesta
22.03.  Cesta do Compostelly, sl. Monika Matějíčková, SGV Velehrad, p. Laga
29.03.  Všetky moje děti – projekce fi lmu o charizmatickém slovenském knězi
05.04.  Velikonoční besedování při víně
12.04.  Moje pouť do Svaté země – pohled očima ženy 
19.04.  Moje pouť do Svaté země – pohled očima kněze 
26.04.  Sestry sv. Kříže z Kroměříže

Děkuji všem na podporu, ať už byla vyjádřena formou účasti, službami v kuchyni 
či jiným způsobem.
Přes letní období je Farní besedování uzavřeno, mimořádné akce zveřejníme ob-
vyklým způsobem. 
Obnovení pravidelného setkávání je stanoveno na měsíc říjen.
Krásné léto.

 Mgr. Věrka Polášková

Prázdniny a dovolenou prožít v úžasu
V dubnu žehnal otec biskup Josef Hrdlička obnovenou kapli P. Marie ve Zlámanci. 

Když jsme spolu připravovali mimořádnou slavnost v jeho bytě, na závěr mě obdaroval 
svou poslední útlou knížkou „Oživ plamen“. Krátkými příběhy mě biskup Josef ihned zís-
kal. Zakoupil jsem několik výtisků a následující neděli na slavnostním žehnání se rozdaly 
desítky této knížky, kterou využili farníci při májových pobožnostech ke společné četbě. 
Biskup Josef zvolil nevšední formu, jak upoutat čtenáře obyčejnými věcmi a maličkost-
mi. V krátkých kapitolách si všímá nepatrného obilného zrnka, které padne do země a 
k našemu úžasu vydá bohatý užitek. V kapitolce „Nebeský internet“ nebo „Malá teolo-
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Skoro až k prameni Moravy
Co spojuje Březolupy, Štíty a Horu Matky Boží Králíky? Na všech těchto místech najdete 

kostel zasvěcený Nanebevzetí Panny Marie. Březolupy a Štíty mají ještě něco společného. V 
Březolupech sloužil a ve Štítech slouží katolickým křesťanům P. Iosif Altman. Osobnost to-
hoto kněze byla důvodem, proč se o sedmé neděli velikonoční vydali členové Chrámového 
sboru Březolupy společně s Dominikou Fuskovou a s mladými muzikanty Míly Provazní-
kové na samou hranici Moravy a Čech, do podhůří Jeseníků a Orlických hor. 

Protože nedělní cesta probíhala bez problémů a v cíli – ve Štítech - jsme byli brzy, za-
vítali jsme „mimo program“ v krásném slunečném ránu do patnáct kilometrů vzdáleného 
poutního místa – na Horu Matky Boží Králíky.  Z velké dálky zřetelný poutní areál nás 
uvítal komorní atmosférou. O to silnější mohly být naše modlitby za internované členy 
řeholních řádů, kteří sem byli v noci ze 13. na 14. 4. 1950 svezeni ze svých domovských 
klášterů v rámci celorepublikové akce „K“. Jejím smyslem bylo umístit řeholníky jako ne-
přátele komunistického režimu do několika „soustřeďovacích klášterů“. Hora Matky Boží s 
klášterem  k takovým místům v letech 1950 – 1961 patřila. Prostor poutního místa byl tehdy 

gie mobilního telefonu“ 
dokáže upoutat zajíma-
vou formou pozornost 
na moderní průvodce 
každého dne. Velmi zají-
mavě se dokáže zamýšlet 
nad darem umění a da-
rem hudby v životě člo-
věka, nad darem lásky 
mezi mužem a ženou. A 
vše vrcholí otázkou: Mi-
luji opravdu někoho více 
než sám sebe? 

Doporučuji tuto 
knížku jako průvodce 
letošními prázdninami, abychom dokázali žasnout nad běžnými skutečnostmi života, 
které tolik přehlížíme. Jsou někdy až tak samozřejmé a jednoduché. Vystupte o prázdni-
nách i na malinký vrchol hory a podívejte se do krajiny, kde všechno působí harmonicky 
a krásně a vypovídá o tom, kdo dal všemu řád a krásu. Nebo se s někým zastavte, i s 
někým neznámým a poznejte, v čem je ten člověk pro vás darem, co se můžete od něho 
naučit. I o prázdninách se můžeme učit sami žasnout a pomáhat dětem objevovat něco 
nového, co ve školních lavicích děti neobjeví. 

Ať je vám čas prázdnin a dovolených dobrou školou života, získáním dobrých život-
ních zkušeností a upevněním rodinných vztahů na společných cestách za krásami tohoto 
světa. Spolu s vámi se budu učit oživit plamen darů, které jsme obdrželi. 

 P. Josef Říha 

Svaté přijímání 31. 5. 2015.
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obehnán ostnatým drátem a v celém okolí byly umístěny tabulky s varováním, že vstup do 
prostoru je zakázán. Pozorujíc od sto padesát let starého poutního domu Králický Sněžník, 
Kladskou dolinu, úpatí Orlických hor a o kus dál zase Jeseníky, říkám si, že toto místo může 
být neobyčejným cílem pro nadcházející prázdninové výlety pro všechny generace. O neo-
pakovatelném místě vhodném pro několikadenní duchovní obnovu ani nemluvě. 

Z ranních úvah o minulosti mě vytrhává hlas duchovního správce poutního místa, který 
vzpomíná na nedávnou návštěvu našich farníků vedených P. Josefem Říhou….

Pak už nás opět vítá téměř dvoutisícové město Štíty. Je proslavené sportovním areálem 
Acrobat Park, který vybudoval olympijský vítěz ze Salt Lake City v akrobatických skocích 
na lyžích v roce 2002 Aleš Valenta. Z krásně udržované farní zahrady je areál pěkně vidět. 
Německy psané náhrobky, vložené do fasády kostela i ohradní zdi, jsou jasným důkazem, 
jaké obyvatelstvo zde do konce druhé světové války žilo. Ani předchozí název města – Šil-
perk – volně přeložen jako „štítová hora“ – česky nezní. 

Na faře v krásně a citlivě zrekonstruovaném druhém podlaží se cítíme jako doma.  
Zvlášť při pohledu na nádherně kvetoucí červené muškáty za okny fary.

Z komunikace s místními farníky je zřejmé, že mají P. Iosifa rádi, pomáhají mu, jak jim 
síly stačí, ale starší dámy si přece jen stěžují, že se jim nedostává mladých. 

Celé historické jádro města je památkovou zónou. V současnosti probíhá revitalizace 
náměstí u kostela a restauruje se historické sousoší před radnicí. Samotný farní kostel ve 
Štítech je nemovitou kulturní památkou.

Zpívání při mši svaté v takovém chrámu je odměnou za brzké nedělní vstávání. Odpo-
lední koncert pak završením celého krásně prožitého dne.

 Ivana Hubáčková

P.S. Chrámový sbor Bře-
zolupy má v letošním roce 
na svém kontě již několik 
mimořádných vystoupení. 
Kromě svátečních zpívání při 
bohoslužbách ještě uspořá-
dal již 7. Novoroční koncert v 
naší obci, zpíval ve zlínském 
salesiánském kostele na Již-
ních svazích 4. neděli veliko-
noční a byl součásti progra-
mu při Noci kostelů 2015 v 
Březolupech. Společně proží-
váme nevšední i společenské 
okamžiky. Přijďte si zazpívat 
s námi, repertoár máme velmi pestrý. Rádi vás přivítáme, nezáleží na věku. Zkoušíme od 
září každou neděli v 18.30 hodin na březolupské faře.

Míla Provazníková, sbormistryně
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Ohlédnutí v pohodě za POHODOU
Nechce se tomu už ani věřit, ale TSS Pohoda v Březolupech pod tímto názvem existuje už 

11 let. Před ofi ciálním křtěním nějaké dobrovolné pohybové výchovy v roce 2004 to bylo v 
podstatě cvičení pro školní i školkové děti hlavně pro děvčata. Vlastně jsem začínala pomáhat 
s vedením kroužku paní Milči Řezníčkové, pak jsme s Dankou Šohajkovou dělaly vedoucí my, 
postupně se jako vedoucí vystřídala pí. Jana Gregorová a Věra Polášková .

Čas ubíhal jako voda  a za těch 25 let, kdy v Březolupech běží nějaký zájmový kroužek 
pohybové výchovy, se u nás ve cvičení, jak jsme této aktivitě pracovně říkali,  kromě vedoucích 
vystřídalo několik desítek děvčat, sem tam i pár vlaštovek v podobě chlapců.

Měnila se také náplň cvičení a časová dotace. Nejdříve jsme se scházeli 1x týdně hodinu a 
půl, cvičili jsme na dostupném nářadí, hráli různé hry, učili se manipulaci s míčem, švihadlem 
obručí apod. Jak nám děvčata  rostla, bylo je potřeba rozdělit do více  skupinek podle věku. V 
posledních letech  máme děti rozděleny podle věku do 4 skupinek, v letošním roce v celkovém 
počtu 90 dětí.

Rozšířili jsme se i regionálně. Rodiče k nám začali přivážet děti ze všech okolních vesnic od 
Šarov, přes Mistřice a Topolnou, Bílovice až po Jarošov.

Bylo potřeba nových vedoucích, holky Bernatíkovy začaly dosahovat vhodného věku a 
tak začaly hlavně s těmi staršími děvčaty trénovat různé taneční choreografi e, protože začaly 
vznikat i nové taneční soutěže na úrovni regionální, krajské i celostátní. Například jsme 15 let 
každoročně organizovali soutěžní regionální přehlídky v Bílovicích, za účasti 300 dětí z celého 
okolí. Dali jsme základ „Putovním tanečním přehlídkám“, které se za účasti i mateřských školek 
konají každým rokem v jiné vesnici. Jezdili jsme po krajských soutěžích tanečních skladeb a 
obrovským úspěchem TSS Pohoda bylo absolvování republikových soutěží v Praze O2 aréně v 
soutěži Děti fi ttness, kde holky z malé dědinky z Moravy získávaly každoročně zlaté i stříbrné 
medaile mnohdy i ve 3 věkových kategoriích najednou.

V této době nám začali pomáhat rodiče se šitím kostýmů pro jednotlivé skladby, které nám 
nejčastěji navrhovala Gábina Fajtová, kterou jsme jako přistěhovalkyni aktivně do dění Březo-
lup zapojili.

Za tu dobu jsme si zažili spolu s děvčaty i s rodiči spousty veselých zážitků. Okamžiky, kdy 
přijely 2 autobusy plné dětí do Prahy k O2 aréně a přes bezpečnostní opatření jsme nemohli do 
arény propašovat 20 dětských mečů do skladby „ Nahlédnutí do Egypta“ které jsme potřebovali 
na vystoupení nebo obyčejný železný skládací žebřík, který jsme měli pro žabku ve skladbě 
„Louka“ mi dodnes vyloudí úsměv na rtech. 
Ráda vzpomínám i na rozzářené tváře ro-
dičů, kteří nás mohutně povzbuzovali při 
našich vystoupeních. Masa žlutých trik s ná-
pisem TSS Pohoda Březolupy se v O2 aréně 
nedala přehlédnout ani přeslechnout. A co 
teprve ty odměny v McDonaldu, když jsme 
se z Prahy vraceli kolem půlnoci a cestou 
jsme se zastavovali s medailemi na krku u 
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Mekáče. Doma jsme pak na zastáv-
kách v Bílovicích a v Březolupech 
nad ránem předávali spící unavené 
i čtyřleté děti do náručí rodičů. Ně-
kdy jsme jezdili i s nočníkem v au-
tobuse. A to jsme ho nepotřebovali 
jako kulisu na vystoupení.

Za dobu 11 let, co existuje Ta-
nečně sportovní skupina Pohoda 

jsme s vedoucími nacvičili a vymysleli kolem 50 tanečních skladeb v různých věkových katego-
riích. Namixovali jsme a použili stovky známých i méně známých písní různého žánru, našili 
se hromady rozmanitých kostýmů a využili kdejakého náčiní od vařeček, mečů, volantů, přes 
obruče, kosmické talíře, míče, činely, hrábě až po nočníky. Čili převozy všech těchto kulis byly 
také velmi zajímavé. A těch nápadů a choreografi í, co jsme byly schopné vymyslet je až neuvě-
řitelné. V podstatě jsme každým rokem vyprodukovaly 3-4 nová vystoupení. Zasloužili jsme 
se také o získání různých fi nančních grantů. Z těchto peněz se pořídilo nové nářadí a náčiní do 
tělocvičny v Březolupech, kterého dodnes využívají žáci základní školy nebo veřejnost.

Pro nás pro vedoucí v podstatě nebyl víkend od dubna až do června, který bychom nestrá-
vili mnohdy i na celodenních soutěžích či přehlídkách. Bylo potřeba se zaregistrovat, zapsat si 
prostorové zkoušky, zajistit organizaci a dopravu dětí, se kterou nám významně vypomáhali 
ochotní rodiče.

Všechny tyto akce jsme absolvovali mimo práci ve svém volném čase. Dělali jsme to s ra-
dostí a chutí většinou za úsměv a rozzářené oči dětí a za povzbuzování a nadšení rodičů. Měli 
jsme radost z každého úspěchu.

Byly to opravdu krásné chvíle a je na co vzpomínat.
Vedoucí stárnou, stávají se babičkami, holky maminkami a chybí zodpovědní vedoucí, kte-

ří budou svůj volný čas věnovat dětem nebo mládeži a předají nastávajícím generacím kousek 
správného srdce.

Jenže časy se mění, je hektická doba, ubývá nápadů, elánu i sil a je potřeba přinést do Po-
hody nějaký nový prvek, nový impuls, nové hudební žánry. Proto apeluji na všechny již sou-
časné mamky, mladé holky, začínající či zkušené cvičitelky, které by byly ochotné přinést něco 
nového a hlavně unést zodpovědnost za děti a za fungování POHODY. Přáli bychom si, aby 
zde děti chodily rády, aby se v oblasti pohybu všestranně rozvíjely a aby si vytvářely i nadále 
kladný vztah k pohybu a k životu samotné-
mu. V dnešní hektické době se zájem o něco 
pěkného opravdu vyplatí. Je to velmi dobrá 
investice do budoucna. Spolu s ostatními ve-
doucími rádi pomůžeme s vedením kroužku 
a i se zkušenostmi. Ale je potřeba opravdu 
mladší, ochotnou krev něco pěkného udělat 
pro druhé. Nikdy neříkáme nikdy. Možná 
časem založíme skupinku „Senioři s vnouča-
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ty“, protože cvičení Rodičů a dětí 
– na to bohužel dnes rodiče mají 
málo času.

Závěrem chci strašně moc 
poděkovat svým pravým rukám 
bez kterých by se neuskutečnila 
žádná přehlídka ani žádná sou-
těž. Dance Šohajkové a svým 
dvěma dcerám Katce Poláškové 
a Zuzce Jankůjové. S nimi to už táhneme opravdu dlouho. Jsme vděčni za to, že nám v součas-
nosti pomáhají s vedením dětí i mladší děvčata: Ivetka Hoferková, Míša Dostálková, Anička 
Juráková, Katka Rozehnalová a Jitka Gregorová.

V neposlední řadě děkujeme OÚ Březolupy za nejen fi nanční podporu.
Moc děkuji všem naším dvorním švadlenkám, kostymérkám a všem rodičům, kteří nám 

ochotně pomohou s dopravou dětí, fi nančním příspěvkem popř. jiným způsobem.
A moc děkujeme všem lidem, kteří nám po celá ta léta fandí.
 Za vedoucí TSS POHODA Březolupy Mgr. Alena Bernatíková

V letošním roce se „putovní“ Přehlídka tanečních skladeb konala v Březolupech za 
účasti dětí z MŠ Bílovice, MŠ Mistřice a MŠ Březolupy, dále ZŠ Topolná, jedné skupin-
ky z Tanečního souboru Botík, zástupců TK Rokaso, DDM Astra Zlín a TSS Pohoda.  
Milým hostem byli klienti stacionáře  Naděje Otrokovice.

V programu, který byl složen z 16 vystoupení se předvedlo  přes 250 vystupujících.
Za fi nanční podporu děkujeme Obci Březolupy, Regionu za Moravú, za sponzor-

ský dar (růže  pro všechny vedoucí) Zahradnictví Janota Bílovice.  Ozvučení  zajišťo-
vali Petr a Tomáš Chrástkovi  a o občerstvení se postaraly mamky dětí z Pohody.   

Všem patří velký dík!

Zveme všechny malé i velké 
na II. ročník turistického tandem závodu

S buzolou a mapou
v sobotu 5. 9. 2015 v Březolupech

zahájení ve 14:00 u Koliby
Soutěží se o putovní pohár a tandem tvoří dvojice:

 rodiče + děti nebo starší + mladší žák
informace: Jana Mašková, 

telefon 774 140 406 nebo 725 099 172

mail: j.maskova@ddmastra.cz Vítězové loňského ročníku.
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KLUBÍK

15. ROČNÍK TURNAJE 
MARIÁŠNICKÉ LIGY „ZA MORAVÚ“

RYBÁŘI

Klubík maminek s malými dětmi se 
schází každé pondělí dopoledne v AH 
CAFE cukrárně v 9,30 hod. Zpíváme, 
učíme se říkadla, básničky a jednoduché 
tanečky. Je tam spoustu krásných hraček 
a věcí, které děti rády objevují a je nám 
spolu dobře. Jestli máte chuť, budeme po-
kračovat i přes léto, tak se přijďte za námi 
podívat. S maminkami z Klubíku jsme v 
červnu uspořádali výšlap s úkoly pro děti z mateřské školky. Těšíme se na nové kamarády.

 Za všechny maminky a děti Barbora a Lilinka Hanáčkovy

Letošní ročník proběhl za účasti hráčů z Uh. Hradiš-
tě, Topolné, Otrokovic, Nedachlebic, Svárova, Uh. Brodu, 
Kelníků, Žlutavy a Slavičína. V letošním roce se proslavil 
historicky největší účastí 60 hráčů. Při tak velké konkuren-
ci obsadil náš hráč Zdeněk Andrýsek čtvrté místo, což jej 
vyneslo i při konečném pořadí turnaje na čtvrtou příčku. 
Poslední kolo turnaje se uskutečnilo v naší obci Březolupy dne 15. března 2015 v Restauraci U 
Zámku. 

Turnaje v trojkovém mariáši se v letošním ročníku zúčastnilo celkem 95 hráčů. Hráči našeho 
klubu, přestože nezaznamenali větších úspěchů, jejich umístnění do 15. místa je při letošní velké 
účasti hráčů možné považovat za úspěšné. 

O kvalitní ceny, které obohatily především závěrečné kolo turnaje se zasloužili místní podni-
katelé a nemalou měrou i fi nanční příspěvek Obecního úřadu Březolupy pro zajištění celkových 
nákladů turnaje. 

Děkujeme všem sponzorům a příznivcům mariáše za projevenou přízeň.  
 Ing. Josef Hanáček

Milí březolupští rybáři a rybářky,
ve středu 17. 6. 2015 jsem šel po dlouhé době na Březolupský ryb-

ník pokusit štěstí. Pořád jenom poslouchám, že nejsou v rybníku po-
řádné ryby. Tak tady máte důkaz, že jsou. První menší sumec - 93 cm 
a 6,30 kg zabral kolem osmé hodiny večer a ten druhý - 141 cm a 19,20 
kg v půl jedenácté. Vzkaz pro rybáře a rybářky z Březolup - jsou tam i 
větší, hybaj na ně! Ovčáček Petr
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Z fotbalového oddílu přípravky
V již skončené sezoně přípravka odehrála 18 mistrovských utkání, v nichž  jsme 8x vyhráli, 

2x remizovali a 8x prohráli, při celkovém skóre 127:102.
Odehráli jsme 5 přáteláků a ve 4 jsme zvítězili. Dále jsme se zúčastnili 4 turnajů a ve 2 jsme 

zvítězili. Našim nejlepším střelcem se stal Tomáš Hoferek. Za celou sezonu nastřílel v mistrov-
ských utkáních 79 branek, v přátelských utkáních a turnajích 43 branek, za žáky dalších 10, 
celkem 132 branek (!). Druhým nejlepším střelcem se stal Jakub Duda, který celkem nastřílel 
19 branek, třetí Patrik Šmíd s 11 góly a čtvrtý Martin Kročil s 10 góly. Za velký úspěch musím 
ale především považovat to, že se podařilo udržet a rozšířit mladší přípravku, a to i přesto, že 
nemá trenéra. 

Pěkným sportovním i společenským zážitkem pro kluky i rodiče byl v měsíci březnu do-
provod ligových hráčů před utkáním a odehrání přátelského zápasu s přípravkou Slovácka na 
hlavním hřišti o poločase ligového zápasu Slovácka a Českých Budějovic. 

Pokud jste dočetli tento článek až sem, tak jste zjistili, že mimo pravidelných tréninků a 
zápasů se snažíme pro děti i rodiče připravit akce, na které budou dlouho rádi vzpomínat.

Na závěr musím poděkovat za podporu TJ Sokol, vedoucí týmu paní Šnajdarové a paní 
Gajdůškové, ale i ostatním rodičům za pomoc a podporu v uplynulé sezoně. Věřím, že i v nové 
sezoně nám přípravka přinese hodně radosti.

 František Hoférek, trenér přípravky

Pro naše malé fotbalisty zcela určitě zážitek na celý život, naše přípravka součástí velkého 
zápasu na FC Slovácko.
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Možná nevíte ...

Obecní úřad Březolupy, žádá nájemce hrobových míst na hřbitově v Březolupech, kteří 
doposud neodevzdali novou smlouvu na hrob (období 2015 – 2020), aby smlouvu podepsali 
a vrátili co nejdříve Obecnímu úřadu Březolupy.  

Upozorňujeme občany, že splatnost poplatku za svoz domovního odpadu na rok 2015  je 1. 
července 2015 !! Poplatek můžete zaplatit v hotovosti v pokladně obecního úřadu,  na poště 
složenkou nebo převodem z účtu (č.ú. Obce Březolupy 154 304 7379/0800). V případě platby 
složenkou nebo převodem z účtu uvádějte jako variabilní symbol platby číslo popisné vašeho 
domu.

Hodová chaso pozor!  Termín první hodové zkoušky je už znám. První hodová zkouška se 
uskuteční v pátek 14. srpna 2015 v 19.00 hodin ve víceúčelové hale. 
Hody se uskuteční v sobotu 17. října 2015 a dozvuky proběhnou v sobotu 24. října 2015. 

KČT Chřibský lenochod Březolupy vás všechny srdečně zve v sobotu 04.07.2015 na každoroční 
Pochod za živou vodou do Luhačovic (17 km). 
Sraz u zámku je v 7.45 hodin. Vyrážíme v 8.00 hodin. S sebou si vezměte hlavně pohodlnou 
obuv, svačinu, dostatek tekutin a dobrou náladu. Bližší informace Dušan Škrabko tel. 608 011 
505. Těšíme se na hojnou účast. 

Březolupská pouť se letos uskuteční v neděli 16. srpna 2015. Program bude upřesněn a 
zveřejněn později. V sobotu  odpoledne se sehraje fotbalový zápas a večer za halou bude 
družební zábava (Střetnutí Březolupy – Brezolupy SK ), hraje skupina MADISON.

Slovácké slavnosti vína a otevřených památek v Uherském Hradišti se letos uskuteční v 
termínu 11. až 13. září 2015. Kdo z občanů má zájem zapojit se do slavnostního krojovaného 
průvodu za obec Březolupy, může se přihlásit nejpozději do 31. července 2015 na Obecním 
úřadě v Březolupech - Martina Urbancová, tel. 572 580 116, obec@brezolupy.cz, nebo matrika@
brezolupy.cz  případně se přihlaste u Mgr. Blanky Zábojníkové ( TS Botík ). Slavnostní průvod 
projde Uherským Hradištěm v sobotu 12.9.2015 .

Podzimní MOTO BURZA se v Březolupech uskuteční v sobotu 19. září 2015.
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Z fotografi í se na nás usmívají  50, 60 a 70-sátníci a jsme rádi, že můžeme „nabídnout“ i nějaké ty 
nové posily do našich březolupských řad. Pro přímé účastníky je to v jejich životě zcela jistě význam-
ný den a my jim blahopřejeme a do dalšího života přejeme vše nejlepší.

ZZ ffottogr fiafiíí se na náás usmíív jajíí 5500 6600 a 7070 sátát íní ici a jjsme árádidi žže můžůžeme n babídídno tut““ ii ěnějjakéké tty


